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رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور :

بدهی مالیاتی کسبه پلاسکو بخشیده شد 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور روز پنجشنبه از بخشودگی بدهی مالیاتی 

کسبه این مجتمع تجاری تا پایان دوره عملکرد سال 1394 خبر داد. 
کامل تقوی  نژاد با ابراز تاسف از بروز سانحه ناگوار آتش سوزی و ریزش ساختمان 
پلاسکو و تسلیت به خانواده های جان باختگان گفت: همه ما مدیون دلاوری های 

جان برکفان آتش نشانی هستیم و باید خدمات آنان را ارج نهیم.
وی این ضایعه دردناک را جبران ناپذیر دانست و گفت: این حادثه در ایام منتهی به 
پایان سال، ضرر مالی بسیاری برای کسبه آن در پی داشته است و سازمان امور مالیاتی 

ترتیبات قانونی برای جبران بخشی از این خسارات را پیش  بینی کرد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور تصریح کرد: به استناد ماده 165 قانون مالیات  
های مستقیم و آیین  نامه اجرایی آن، بنا به پیشنهاد سازمان امور مالیاتی کشور و 
موافقت وزیر امور اقتصادی و دارایی و مصوبه هیات دولت در تاریخ 6بهمن ماه، همه 
بدهی  های مالیاتی مربوط به واحدهای کسبه  ای که در آتش  سوزی ساختمان 

پلاسکو اموال آنها از بین رفته است، تا پایان عملکرد سال 1394 بخشوده می شود.
ساختمان تجاری پلاسکو در محدوده خیابان جمهوری تهران حدود ساعت هشت 
صبح سی ام دی ماه دچار حریق شد و پس از سه ساعت و نیم تلاش آتش نشانان 

برای مهار آتش، 15 طبقه ساختمان به طور کامل فرو ریخت.
در مجموع یک هزار و ٢٠٠ واحد در مجتمع تجاری پلاسکو وجود داشت که بر 
اساس آمارها 56٠ واحد، فعال بود. گفته می شود 15 هزار میلیارد ریال خسارت به 

این واحدها وارد شده است و سه هزار کارگر نیز بیکار شدند.
بخش زیادی از کسبه این ساختمان در صنف تولیدکنندگان و فروشندگان پیراهن 
بودند که 99 درصد آنان از این واحدها به عنوان »مرکز پخش« استفاده می کردند. 

همچنین 18٠ واحد در این ساختمان تولیدکننده و فروشنده دیگر اقلام بودند.
در این ساختمان که سال 1341 احداث شده بود، 4٠٠ واحد پیراهن دوز، 6 واحد 

کشباف، هشت واحد صنف خیاطان و ٢٠ واحد تولیدی کفش فعال بودند.

 رئیس اتاق اصناف ایران؛ 

اصناف در دولت یازدهم به جایگاه واقعی خود 
رسیدند 

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: در طول سال های قبل از دولت روحانی، اصناف 
جایگاه مناسبی نداشتند اما در دولت یازدهم به جایگاه واقعی خود رسیدند. 

علی فاضلی شامگاه پنجشنبه در مراسم افتتاح ساختمان جدید اتاق اصناف آران و 
بیدگل افزود: برای نخستین بار در برنامه ششم توسعه، اتاق اصناف جایگاه ویژه ای به 

دست آورد و عضو شوراهای عالی کشور از جمله شورای عالی صادرات شد.
وی با بیان اینکه هرجا سیاست گذاری اقتصادی است، ردپای اتاق اصناف وجود 
دارد، افزود: در دولت یازدهم اصلاح قانون نظام صنفی در دستور کار قرار گرفته است 

که بر اساس آن کار باید به دست مردم بیفتد.
وی بیان کرد: آن هایی که سه و نیم دهه از رانت اقتصادی استفاده می کردند به 
سختی کار را واگذار خواهند کرد که اصناف باید مقاومت کنند و با عمل در عرصه 

اقتصاد با قدرت حرکت کنند.
فاضلی گفت: در شرایطی که جهان برای ما خط قرمز ترسیم کرده است، شرایط 
مطلوبی داریم و در حوزه های راه، پزشکی، دفاعی و تربیت نیروی انسانی کارآمد 

حرف اول را می زنیم.
وی با بیان اینکه در مباحث اقتصادی اشکالاتی داریم، تصریح کرد: دو فرصت را از 
دست دادیم. یکی در زمانی که بیش از 8٠٠ میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم و از آن 
درآمد درست استفاده نکردیم. اگر ٢٠ درصد آن را به صندوق توسعه ملی واگذار می 

کردیم، در اقتصاد و اشتغال حرف اول را می زدیم.
فاضلی ادامه داد: فرصت دیگر زمانی بود که رشد 8 درصد سالانه را تدوین کردیم اما 
نتوانستیم سهم بهره وری دو و نیم درصدی را محقق کنیم و به نیم درصد رساندیم.

رئیس اتاق اصناف ایران به نقش اصناف در قبل و بعد از انقلاب اشاره کرد و افزود: 
نخستین قشری که به ندای امام راحل لبیک گفت، اصناف بودند.وی با اشاره به این 
که هم اکنون دشمن جنگ اقتصادی را آغاز کرده است افزود: رهبر فرزانه انقلاب، بارها 
به نقش مهم اصناف اشاره کردند و این گروه باید فارغ از مسائل جناحی و دعواهای 
سیاسی، گوش به فرمان رهبری باشند.فاضلی نگاه به فرصت های داخلی را محور 
اصلی فعالیت های اصناف دانست و گفت: اگر به سمت دانش بنیان کردن بنگاه ها 

حرکت کنیم به توسعه اقتصادی مورد تاکید رهبر معظم انقلاب خواهیم رسید.

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس  تاکید کرد

درنظرگرفتن انتقال تکنولوژی در قراردادهای 
جدید خودرویی 

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت:در قرردادهای جدید 
ایران با شرکت های خودروسازی دنیا موضوع انتقال تکنولوژی لحاظ شده است. 

رامین نورقلی پور با اشاره به واردات قطعات  برای خودروهای داخلی با لیِبل ایرانی 
گفت: یکی از نقاط قوت قراردادهای جدید که باخودروسازان خارجی منعقد شده 

انتقال تکنولوژی است.
نماینده مردم کردکوی،بندرترکمن،بندرگز وگمیشان درمجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد:مواردی از خودروها را سراغ داریم که قطعات شان به سفارش برخی قطعه 
سازان، در خارج از کشور و عمدتا در چین تولید شده و  وارد کشورمان شده است و 
ممکن است روی این قطعات لیبل داخلی نیز نصب شود.وی خاطرنشان کرد: البته در 
قراردادهای جدید این مسئله به گونه ای است که با توجه به مدل خودروهایی که قرار 
است وارد و یا در داخل تولید شوند؛بعد از مدتی ما به درصدی از خودکفایی در امر 
تولید قطعات دست پیدا کنیم.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: ممکن است در ابتدا قطعات این خودروها در کشور تولیدکننده یا کشور مبدأ 
ساخته شود،اما کم کم می توانیم با توجه به مفاد قرارداد، تکنولوژی تولید را در داخل 
ایجاد کنیم،البته ما از گذشته تجربه تولید قطعات خودروهای قدیمی تر را داشته ایم.

نورقلی پور خاطرنشان کرد: از آنجاکه در داخل کشور قیمت تمام شده تولید 
قطعه گران است،بخشی از قطعه سازان دنبال این هستند که بتوانند این محصول 
را با هزینه بسیار کمتری در کشورهایی تولید کنند که هزینه تولید در آن ها کم 
است و با وجود اینکه کیفیت آن ها  به نسبت پائین تر است؛ولی محصول خود 
را به کشورهایی همچون چین سفارش داده و مجددا وارد کشور می کنند.نماینده 
مردم کردکوی،بندرترکمن،بندرگز وگمیشان درمجلس شورای اسلامی، در خصوص 
ضرورت نظارت وزارت صنعت، معدن و تجارت بر واردات قطعات بی کیفیت تصریح 
کرد: قطعا نظارت باید صورت بگیرد،اما زمانی که ما کاری کنیم که قیمت تمام شده 
تولید ارزان تر شود، دیگر نیازی به نظارت وجود ندارد؛چراکه قطعه ساز ناگزیر است 
دنبال این باشد که قطعه او ارزان تر تولید شود و سود بیشتری را از تولید بدست آورد 

از این رو، باید بتوانیم بازاری را ایجاد کنیم که در آن قیمت تولید کاهش پیدا کند.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر به دلیل گران بودن هزینه تولید شاهد افزایش 
قیمت تمام شده خودرو هستیم، افزود: باید دست تولید کننده را بگیریم و این دیدگاه 

راکه تولیدکننده بخش خصوصی رقیبی برای بخش دولتی است،تغییر دهیم.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: حمایت از تولید 
کننده تنها به معنای تزریق پول به بازار نیست ،بلکه همین که بتوان، یارانه هایی را 
به صورت بسیار هدفمند به تولید اختصاص دهیم به گونه ای که باعث تورم نشده 

و اشتغال زا باشد، به افزایش تولید و کاهش قیمت تمام شده کالا کمک کرده ایم./

بیمه مرکزی محصولی برای فروش ندارد

هموطنان مراقب افراد سودجو باشند 
بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران در اطلاعیه ای از هموطنان خواست مراقب 
افراد و شرکت هایی که در اقدامی سودجویانه از عنوان این بیمه برای فروش 
محصولات اجباری مانند کارت امداد خودرو، کارت سلامت و کارت دندانپزشکی 

سوءاستفاده می کنند، باشند. 
به گزارش روابط عمومی بیمه مرکزی، در سال های اخیر اشخاصی سودجو و فاقد 
هویت با دسترسی به بانک اطلاعات و مشخصات بیمه گذاران، از طریق تماس تلفنی با 
هموطنان و اعلام مشخصات بیمه نامه وسیله نقلیه یا مشخصات فردی افراد و معرفی 
خود به عنوان نماینده بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران، بعضاً با تهدید هموطنان 
به ابطال بیمه نامه شخص ثالث و یا شمول جریمه، اقدام به فروش اجباری محصولاتی 
مانند کارت های هوشمند بیمه تکمیلی، امدادخودرو، سلامت و دندانپزشکی می 
کنند و به دلیل اینکه این کالاها و خدمات اغلب فاقد اصالت و کیفیت هستند، موجب 
اعتراض شهروندان می شوند.بر اساس این گزارش، با وجود اطلاع رسانی های متعدد 
توسط روابط عمومی بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران، مدتی است تعداد تماس 
های هموطنان برای استعلام اصالت این محصولات و ارتباط آن با بیمه مرکزی و یا 
اعلام اعتراض نسبت به افشای اطلاعات بیمه نامه و مشخصات فردی افزایش یافته 
است.به هموطنان گرامی توصیه می شود در خرید این محصولات دقت کنند و در 
صورت تماس از سوی این افراد، اطلاعات آنها را برای پیگیری قانونی در اختیار بیمه 

مرکزی قرار دهند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  مطرح کرد

باطل شدن 157 میلیون دلار پول ایران برای خرید کشتی از کره 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه نباید با انگ های 
خصولتی عملکرد صندوق ها را زیر سوال ببریم، گفت: متاسفانه 
درباره قرارداد خرید کشتی جوسازی های ناعادلانه ای شد اما زمانی 
که 157 میلیون دلار پول ایران در دولت گذشته برای خرید 

کشتی باطل شد، کسی اعتراضی نکرد. 
علی ربیعی در مراسم افتتاح فاز اول بانکرینگ قشم با بیان اینکه 
امروز فاز اول پروژه بانکرینگ سلخ به ظرفیت 5٠٠ هزارتن افتتاح 
شده و کلنگ ساخت فاز بعدی با ظرفیت 5٠٠ هزار تن بر زمین 
می خورد، گفت: برای گسترش نقش ژئوپولتیک ایران در منطقه 

باید زنجیره انرژی در منطقه را گسترش دهیم. 
وی افزود: اهمیت و مفهوم قدرت در منطقه بسیار حائز اهمیت 
است و باید از طریق گسترش فعالیت های اقتصادی در منطقه به 

قدرت دست یابیم.
ربیعی با بیان اینکه عقب ماندگی ما از قطر در استفاده از منابع 
گازی تنها زیان اقتصادی ندارد، اظهار داشت: این عقب ماندگی 
خسارت در قدرت است و این باعث کاهش قدرت ایران در منطقه 

می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی باید قدرت منطقه در بانکرینگ 
باشیم، اظهار داشت: به طور قطع برای رسیدن به این هدف باید 

سرمایه گذاری در این بخش را افزایش دهیم.
وی با اشاره به اهمیت هولدینگ هایی که با مشارکت مردمی 
اداراه می شوند، گفت: ما از بخش خصوصی حمایت می کنیم و 
بر این باور هستیم که بخش خصوصی باید در کشورمان حضور 
فعال داشته باشد اما در تمام دنیا هولدینگ هایی که با پول مردم 
و مشارکت مردم فعال هستند قدرت دارند و آنها می توانند در 

پروژه های بزرگ حضور داشته باشند.
ربیعی با اشاره به انعقاد تفاهمنامه با سازمان منطقه آزاد قشم 
برای راه اندازی دو صندوق مردمی در این منطقه گفت: متاسفانه 
در کشورمان نگاه جفاکارانه ای به صندوق ها شکل گرفته است 
و البته بخشی از این نگاه به سبقه شکل گیری این صندوق ها 
برمی گردد و متاسفانه در مقطعی صندوق ها نیز محل جولان 

بخشی از افراد بود.
وی تاکید کرد: امروز نگاه صندوق ها باید عادلانه باشد چرا که 
پول آن متعلق به کارگران کشور و معلمی است که 3٠ سال گچ 

در دست گرفته است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: عده ای می خواهند با 

انگ های خصولتی وجهه صندوق ها را زیر سوال ببرند.
ربیعی با اشاره به لزوم ورود صندوق ها در پروژه های اقتصادی 
اظهار داشت: تنها در شوروی سابق صندوق ها وارد کار اقتصادی 
نمی شدند و در تمام دنیا ورود صندوق ها به فعالیت های اقتصادی 

یک عرف است.
وی ادامه داد: اتفاقاً صندوق با وجهه عدالت جویانه به دنبال 
کارهای اقتصادی هستند چرا که صندوق ها جایی هستند که 
مردم در آن حضور دارند و استراتژی ما این است که صندوق ها 
را با نگاه ملی و حضور بخش خصوصی و با مدیریت دلسوزانه و 

عادلانه اداره کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اتخاذ سیاست های 
انقباضی در صندوق ها اشاره کرد: سیاست ما واگذاری صندوق ها 

بود اما بازار اجازه واگذاری به شرکت ها را نداد چرا که شرایط را 
نداشت.

وی ادامه داد: سیاست انبساطی را هم در این شرکت ها شروع 
انبساطی  استراتژی  پتروشیمی  و  انرژی  حوزه  در  و  کرده ایم 
باید گسترش یابد. یکی دیگر از موضوعات بسیار مهم در بحث 
صندوق ها بین المللی کردن آن است که چندی پیش کلنگ 
ساخت یک شرکت دارویی در آذربایجان را به زمین زدیم تا بتوانیم 

از بازار این صنعت هم سهمی داشته باشیم.
ربیعی با اشاره به ورود کشتیرانی به حوزه های بین المللی گفت: 
امروز باعث خوشحالی است که پرچم ایران از آسیای جنوب شرقی 
تا  آمریکا بر روی کشتی ها برافراشته است و این مصداق بین المللی 

کردن شرکت ها است.
وی با اشاره به قرارداد سفارش ساخت 1٠ فروند کشتی به کره 
گفت: متاسفانه درباره سفارش ساخت و خرید 1٠ فروند کشتی از 

کره جنوبی فضاسازی ناعادلانه ای صورت گرفت.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: چرا زمانی که در 
دولت قبل 157 میلیون دلار پول زبان بسته ایرانی برای خرید 
کشتی ها از خارج از کشور باطل شد کسی اعتراضی نکرد. این در 
حالی است که در آن زمان پول نقد داده شده بود اما این قرارداد 
با فاینانس به امضا رسیده است که این اولین فاینانسی بود که 
در ایران در شرایط پس از برجام به نتیجه رسید و پس از آن 

فاینانس ها برای پروژه های دیگر ایجاد شده اند.
ربیعی با بیان اینکه پروژه بعدی که در قشم به نتیجه می رسانیم 
تعمیرات کشتی های بزرگ است، اظهار داشت: باید در بخش هایی 
مانند کشتیرانی که ظرفیت زیادی برای درآمدزایی و ارتقاء اقتصاد 

را دارند سرمایه گذاری های بیشتری انجام شود.
ربیعی با اشاره به وضعیت اقتصادی صندوق ها اظهار داشت: باید 
به این نکته توجه کنیم که صندوق ها به اختیار خودشان نتوانستند 
نوع سرمایه گذاری ها را انتخاب کنند اما همین صندوق ها نسبت 
به سایر بخش ها بیشترین حفظ نیروی کار را داشتند و صندوق ها 

به مثابه کشانه توسعه ملی هستند.
وی تاکید کرد: اگر فقط یک کارشناس اضافه دراین صندوق ها 
به کار گرفته شود و یا هزینه ها بیشتر از آنچه که نیاز هست مصرف 

شود باید پشت مدیران من در صندوق ها بلرزد.
ربیعی همچنین با تاکید بر اینکه در کشتیرانی باید به موضوع 
متنوع کردن فعالیت ها و خدمات توجه شود، گفت: معتقدم باید 
حوضچه های خشک ایجاد شود و آن رابه زنجیره کار و کشتیرانی 
گره بزنیم تا اثرگذاری بیشتری داشته باشیم. آنچه را که امروز 
افتتاح کردیم بخشی از گستره زنجیره کشتیرانی است و اخیراً 
قرارداد خرید 1٠ فروند کشتی را از کره نهایی کردیم و قراردادی 
هم با سنگاپور در این حوزه منعقد شد و به زودی با کانادایی ها 

قرارداد خواهیم بست.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین درباره حادثه پلاسکو 
تاکید کرد: عده ای می خواهند این موضوع مدیریتی را به دیگر 
پدیده ها گره بزنند اما نکته حائز اهمیت این است که ما امروز باید 
قدر امنیت در کشور را بدانیم. اینکه کشورمان از شر تروریست ها 
مصون مانده است یک مزیت بسیار بزرگی است که برای آن باید از 

نیروهای ارتش و پاسداران قدردانی کنیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی: 

ضایعات کشاورزی 18 میلیون نفر را 
سیر می کند 

معاون امور زراعی وزارت جهاد کشاورزی گفت: برآوردهای ما نسبت به ضایعات 
بخش کشاورزی نشان می دهد موادغذایی که سالیانه از دست می دهیم، به طور 

تقریبی می تواند بین 16 تا 18 میلیون نفر را سیر کند. 
عباس کشاورز روز پنجشنبه در هشتمین همایش بین المللی نهاده های 
کشاورزی که با هدف تولید معیشتی و اقتصاد پایدار در مرکز همایش های صدا و 
سیما برگزار شد، درباره وضعیت کشاورزی کشور افزود: کاهش هزینه های تمام 

شده محصول، افزایش عملکرد و کاهش ضایعات باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی اضافه کرد: میزان آبی که از ضایعات از دست می دهیم، 9.3 میلیارد 
مترمکعب است درحالی که حتی در برخی مناطق یک مترمکعب آب برای ما 

حیاتی است.
کشاورز گفت: امروز رویکرد واردات بذرهای کیفی، روش های زراعی جدید و 
تکنیک های جدید از اهمیت ویژه ای برای ما برخورددار هستند که این مهم دو 
خاصیت محصول ما را از لحاظ کمی و کیفی افزایش می دهد؛ همچنین هزینه 

های ما را کاهش می دهد که این فضای خوبی برای توسعه همکاری ها است. 
وی با بیان اینکه بذر باید خصوصی سازی شود و مداخله دولت کاهش یابد، ادامه 
داد: در بخش بذر رویکرد جدیدی با شرکت های خارجی آغاز شده است که البته 

تا حد مطلوب فاصله زیادی داریم.
کشاورز گفت: دولت باید در بخش بذر مسائلی همچون قرنطینه، کمیت و 

کیفیت را مدنظر قرار دهد و دیگر مسائل را به بخش خصوصی واگذار کند.
** ثبت 4600 برند کودی 

معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: اکنون چهار هزار و 6٠٠ برند کودی در 
کشور ثبت کردیم و امیدواریم با اتفاقاتی که رخ داده است، تنوع بیشتری اضافه 
شود، همچنین بیش از 78٠ نوع بذر سبزی و صیفی در کشور عرضه می شود 
اما اگر فکر کنیم دولت چنین امکانی دارد که مصادیق کاربرد تناسب و آشنایی 

با مصرف و نحوه کاشت و مراقبت ها را برای کشاورزان تامین کند، محال است.
وی افزود: به دلیل محدودیت شدید آب، ظرفیت توسعه کشاورزی در سطح 
کلان ملی به هیچ وجه وجود ندارد به عنوان مثال درباره گندم نزدیک به 36٠ هزار 
هکتار مساحت کشت نسبت به چهار سال گذشته کم شده است؛ این به معنای آن 

نیست که ما از توسعه بدمان می آید، اما محدودیت این اجازه را به ما نمی دهد. 
به گفته کشاورز، طبق سیاست هایی که اتخاذ کردیم، راه برون رفت از مشکلات 
کشاورزی در آینده ازطریق سرفصل جدید همکاری ها و تحقق اهدافی که برای آن 
پیش بینی شده است، مانند امنیت غذایی، کمک به پایداری منابع و افزایش درآمد 
کشاورزان، نیازمند اصلاح رفتارهای ما است و به طور حتم باید نسبت به اهداف و 

رویکرد خود وفادار باشیم. 
وی اظهار کرد: بیش از ظرفیتی که باید از طبیعت استفاده کرده ایم، بنابراین با 
چالش جدی دریاچه ارومیه، بختگان، گاوخونی و آب های زیرزمینی روبرو هستیم 

که باید احیا شود.
کشاورز ادامه داد: همچنین بخش خصوصی، دولتی و کشاورزان توجه به آب، 
ارتقای بهره وری آب و کنار آمدن با خشکی و کم آبی را باید مورد توجه قرار دهند 

که امری اجتناب ناپذیر است.
** کشاورزی، نیازمند بسته آفت کش های جدید 

معاون امور زراعی وزارت جهاد کشاورزی درباره وضعیت آفت کش ها گفت: 
شرایط نامساعدی پیش روی ما است و اولین خواسته ما از شرکت های خصوصی 
و خدمت گذاران بخش خصوصی این است که هرچقدر می توانند تکنولوژی 
کاهش تقاضای آب را توام با افزایش تولید، معرفی گیاهان جدید، روش های جدید 
و موادغذایی جدید راکه بتواند به کشاورزان کمک کند تا آب کمتری مصرف کنند 

و نگرانی از تولید نداشته باشند، وارد کشور کنند. 
کشاورز با بیان اینکه ما نسبت به آفت کش ها وضعیت مطلوبی نداریم اما این 
به معنی کوتاهی و بی توجهی کسی نیست، افزود: کشاورزی ما به علت شرایط 
اقلیمی و خصوصیات مناطق بسیار متنوع است که این تنوع بسته آفت کشی 

جدیدی را می طلبد.
وی اظهار کرد: طی 1.5 سال گذشته در وزارتخانه جهاد کشاورزی بحث آسیب 
شناسی آفت کش ها را با همکاران سازمان حفظ نباتات مطرح کردیم به طوری 

که برای هر عامل خسارت زای هر محصول سه تا پنج آفت کش داشته باشیم.
کشاورز با تاکید بر اینکه سبد آفت کش ما فقیر و قدیمی است، گفت: برخی 
آفت کش های دهه 4٠، 5٠ و 6٠ را به میزان زیاد مصرف می کنیم، پس این هم 
رویکرد جدیدی است که بسیار سریع باید اقدامات لازم را برای افزایش تولید، بهبود 

سلامت و کاهش ضایعات انجام دهیم.
** خاک کشاورزی ایران، دارای فقر مواد آلی

 معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: توجه به پایداری بخش کشاورزی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است زیرا خاک ما دچار فقر مواد آلی است و این مواد به شدت 
در خاک کاهش یافته است؛ مصرف کودهای شیمیایی و برداشت های بی رویه 
از طبیعت و تغییرات اقلیم از عوامل آن است البته ما در کلان، مصرف کود بالایی 

نداریم اما در روش های مصرف با مشکلاتی مواجه هستیم.
به گفته وی، مواد آلی خاک ها عاملی است که می تواند به تغذیه گیاهان و حفظ 

و نگهداری رطوبت خاک کمک کند.

رئیس انجمن صنفی کارفرمایی انبوه سازان مسکن و ساختمان استان تهران گفت: 
سالیانه در بهترین شرایط ساخت مسکن در کشور 4٠٠ هزار واحد است این در حالی 

است که نیاز کشور به مسکن حدود یک میلیون واحد مسکونی در سال است. 
حسن محتشم روز پنجشنبه در چهارمین کنفرانس ملی پژوهش های کاربردی در 
مهندسی عمران و سومین کنفرانس و نمایشگاه انبوه سازان مسکن افزود: با توجه به 
کمبود ساخت واحدهای مسکونی در کشور، نگرانیم که این انباشت تقاضا در آینده به 

افزایش قیمت مسکن در کشور منجر شود.
وی بر افزایش عمر مفید ساختمان ها درایران تاکید کرد و گفت: به همین منظور انبوه 
سازان مسکن با همکاری دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی راه اندازی سامانه پایش 

کیفیت ابنیه را به عنوان کاری مشترک در دستور کار خود قرار داده است.
محتشم یادآورشد: از طرفی بیمه تضمین کیفیت ساخت و سازها از چند سال پیش 
مطرح شده اما تاکنون کاری برای آن انجام نشده است، لذا پیشنهاد ما این است اجرای 
بیمه ساختمان ها در اختیار انبوه سازان قرار گیرد تا کیفیت خدمات پس از فروش 

درحوزه ساخت و ساز تضمین شود.
وی با اشاره به مزیت های صدور شناسنامه فنی برای ساختمان ها، گفت: این موضوع 
نیز در حوزه ساخت و ساز عملیاتی نشده است و انبوه سازان مسکن آمادگی دارند آن را 

برای نخسیتن بار در کشور اجرایی کنند.
محتشم از پروژه مسکن مهر انتقاد کرد و گفت: پس از گذشت هشت ، سال هنوز هم 
دولت درگیر این پروژه ساخت وساز است و اگر افزایش وام مسکن مهر از 3٠٠ به 4٠٠ 
میلیون ریال نبود، ممکن بود این پروژه به اتمام نرسد لذا ضروری است که وزارت راه و 
شهرسازی در این خصوص تعیین تکلیف کند تا انبوه سازان، زیان بیشتری نبینند، زیرا 

که در چند سال گذشته همواره قیمت مصالح ساختمانی رشد داشته است.
قائم مقام وزیر کشور در این کنفرانس با اشاره به اهمیت طرح تفصلی شهرها گفت: 
هرگونه ساخت وساز در شهرها باید مبتنی بر اصول فنی انجام شود و در حوزه ساخت 

وسازهای شهری باید به معماری ایرانی اسلامی توجه جدی شود.
محمد حسین مقیمی بر حفظ و نگهداری بافت های تاریخی ارزشمند شهرها تاکید 
کرد و گفت: ما باید همواره از بافت های ارزشمند تاریخی صیانت کنیم هرچند که بافت 
های تاریخی در شهرها در معرض هجوم هستند اما ما باید تلاش کنیم در شهرهای 

مختلف کشورمان این بافت ها دربهترین شرایط نگهداری شوند.
وی با اشاره به وجود مبحث ٢8٠٠ مقررات ملی ساختمان مربوط به مقاوم سازی 

واحدهای مسکونی در برابر زلزله ، اظهارکرد: کشته شدن 34 هزار تن در زلزله بم 
نشان داد که هنوز ساختمان های ما در برابر زلزله مقاوم نیستند، گرچه در قوانین و 
مقررات چیزی کم نداریم اما وقتی مشکلات پیش می یاد شاهد جانباختگان زیادی 

هستیم.
قائم مقام وزیر کشور در بخش دیگری از سخنانش ، ضمن اظهار تاسف از وقوع حادثه 
آتش سوزی و فرو ریختن ساختمان پلاسکو، برای تمام جانباختگان این حادثه دردناک 

طلب آمرزش کرد.
در ادامه این کنفرانس محمد حسین رفعت نژاد مدیرعامل وب  سایت IHome با اشاره 
به رکود بیش از چهار سال در حوزه مسکن، گفت: طبق بررسی های به عمل آمده، 
افزایش کیفیت ساخت و ساز می تواند در خروج از رکود بازار مسکن کشور بسیار 

تاثیرگذار باشد.
وی بر شفاف سازی اطلاعات در حوزه خرید و فروش مسکن تاکید کرد و افزود: با 
اطلاع رسانی شفاف، ریسک در بازار مسکن کاهش می یابد و این موضوع، می تواند به 

خروج از رکود مسکن در کشور کمک کند.
وی با بیان اینکه فروشندگان مسکن همواره از فروش مسکن خود به قیمت ارزان 
نگران هستند، خاطرنشان کرد: با شفاف سازی اطلاعات در این حوزه قیمت های عرضه 
و تقاضا به یکدیگر منطبق می شود و معامله کنندگان با اطمینان بیشتری معاملات 

خود را انجام می دهند.
رفعت نژاد با اشاره به اهمیت خرید و فروش واحدهای مسکونی در فضا مجازی 
یادآورشد: با ارائه اطلاعات مورد نیاز ملک در این فضا خریداران بدون مراجعه به سازمان 
ها و دستگاه های اجرایی از تمام زوایای واحد مسکونی مورد نظر خود مطلع می شوند و 

این مساله در کاهش تردد و ترافیک در شهرها نیز بسیار تاثیرگذار خواهد بود.
وی، خواستار قانونی شدن فعالیت های خرید و فروش مسکن در فضاهای مجازی شد 
و افزود: برای فعالیت در این عرصه اخذ مجوز برای فعالیت سایت های مجازی ضروری 
است، اما نباید اجازه داده شود که حق و حقوق اعضای صنف مشاوران املاک در این 

زمینه نایده گرفته شود.
این فعال حوزه معاملات مسکن همچنین بر شفافیت قانونی فعالیت مشاوران املاک 
در فضاهای مجازی تاکید کرد وگفت: با وجود ارایه اطلاعات عکس، فیلم، قیمت ملک 
و متوسط قیمت واحدهای مسکونی منطقه، خریداران به سهولت می توانند نسبت به 

خرید واحدهای مسکونی مورد نظر خود در فضاهای مجازی اقدام کنند.

 مشاور وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع 
آب ایران با بیان اینکه ٢ ماه دیگر تا پایان برنامه پنجم 
کشور باقی مانده است گفت: از مجموع 138 سد تعداد 
5٠ سد را تمام کرده ایم و طی این مدت در کشور به بهره 

برداری می رسد. 
محمد حاج رسولیها روز پنجشنبه در آیین معارفه 
در  کرمان  استان  ای  منطقه  آب  شرکت  مدیرعامل 
سالن اجتماعت شرکت آب منطقه ای کرمان ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره آیت الله هاشمی رفسنجانی یار 
دیرین امام و رهبری افزود: شاخص توسعه ای کشور به 
برنامه سوم بر می گردد که همه ذهن ها توسعه ای بود و 

در آن دوره 35 سد به بهره برداری رسید.
وی با بیان اینکه بیش از ٢ سال است که صیانت از 
آبهای زیرزمینی جزء برنامه های راهبردی دولت قرار 
گرفته است عنوان کرد: اگر آب های زیرزمینی کشور به 

تاراج برود در آینده هیچ تمدنی نخواهیم داشت.
وی بیان کرد: اقتصاد مقاومتی یعنی اینکه اگر تاکنون 
سالانه سه هزار حلقه چاه غیرمجاز را مسدود می کردیم 

از این به بعد باید ٢٠ هزار چاه را مسدود کنیم.
وی اظهار کرد: امسال دهمین سالی است که در کشور 
شاهد خشکسالی پی در پی هستیم و هیچ وقت سابقه 
نداشته که 1٠ سال مداوم کمتر از میانگین، بارندگی 

داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: استان کرمان 3٠ میلیمتر بارندگی 
داشته که 41 درصد کمتر از میانگین 48ساله کشوری 
است و در کشور هم با وضعیت بسیار سختی مواجه 

هستیم.
وی اضافه کرد: منابع آب تجدیدپذیر ما از 13٠ میلیارد 
متر مکعب به 1٠٠ میلیارد متر مکعب رسیده و 1.1 دهم 
سانتی گراد افزایش درجه حرارت داشتیم که به معنای 
یک فاجعه است چرا که هر ٢ درجه افزایش حرارت، 
میزان منابع آب تجدیدپذیر را تا 1٠ درصد کاهش می 

دهد.
رسولیها اظهار کرد: در حال حاضر 116 میلیارد متر 
مکعب آب تجدیدپذیر داریم که حدود 1٠٠ میلیارد متر 

مکعب آن یعنی 86 درصد را استفاده می کنیم.
وی اضافه کرد: این میزان استفاده جزء رکوردهای دنیا 
و یک فاجعه بسیار بزرگ محسوب می شود و اگر درست 
برنامه ریزی نکنیم، خسارت آن با هیچ مبلغ و متدی قابل 

جبران نخواهد بود.
وی ادامه داد: در مجموعه آب کشور تلاش زیادی انجام 
شد تا یک راهکار برای عبور از این بحران طراحی شود 
و در اوایل سال 9٠ توانستیم طی هشت ماه شرایط را تا 
سال 14٠4 تبیین کنیم و در این مسیر از هر کسی که 

می توانست کمک کند کمک گرفتیم.
وی در ادامه بیان کرد: نهایتا گزارش 3٢ صفحه ای 
را در مهر ماه 91 به مقام معظم رهبری تقدیم کردیم 
که در این گزارش هفت چالش اصلی تبیین شده بود 
و امروز تمام آن هفت چالش، گریبان گیر استان کرمان 

شده است.
رسولیها گفت: در بند اول گزارش آمده بود که برای 
حل مسئله آب باید ابتدا نابسامانی و ناهماهنگی در بخش 

دولت و قوای دیگر مرتفع و شورای عالی آب فعال شود.
وی خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی با 
دقتی که در مطالعه گزارش داشتند، اعلام کردند بایستی 
شورای عالی آب به طور مستمر تشکیل شود و این در 
حالی بود که طی 1٠ سال فقط هفت جلسه شورای آب 

تشکیل شده بود. 
مشاور وزیر نیرو گفت: در دولت دهم تنها یک جلسه 
شورای عالی آب تشکیل شد در حالی که در دولت 
یازدهم تا این لحظه ٢٠ جلسه شورای عالی آب تشکیل 

شده است.
وی خاطرنشان کرد: در آن گزارش نوشته بودیم که 
9 میلیارد دلار به بخش آب کمک شود و برکت این 

اقدام این بود که با دستور رهبر معظم انقلاب اسلامی 1٠ 
میلیارد دلار به این بخش کمک شد.

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: اگر در 
کشور 6٠ درصد آب زیر زمینی و 4٠ درصد آب سطحی 
کرمان 85 درصد آب سطحی  در  کنیم  مصرف می 

مصرف می شود.
وی تصریح کرد: با نگاه مثبت استاندار کرمان گام های 
موثری برخواهیم داشت و ان شاالله بتوانیم بزودی 1٢٠ 
میلیارد متر مکعب کسری آبهای زیر زمینی را جبران 

کنیم. 
وی تاکید کرد: امروز با نصب کنتورهای هوشمند در 
15 دشت کشور شاهد برگشت آب در این دشتها هستیم.

وی اظهار کرد: ابراهیم علیزاده مدیرعامل جدید آب 
برنامه ریزی و  منطقه ای کرمان در سطوح مختلف 
طرح و توسعه کار کرده است و ما از مجموعه استانداری 
درخواست می کنیم همچون گذشته از مدیرعامل جدید 

آب منطقه ای حمایت کنند.

رئیس انجمن انبوه سازان تهران: 

سالیانه به ساخت یک میلیون واحد مسکونی نیاز داریم 

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران  خبرداد

بهره برداری 50 سد در کشور تا پایان برنامه پنجم 

"آگهی مزایده اموال غیر منقول" نوبت اول
شماره نامه : 951٠11٢5364٠158٠

شماره پرونده : 9٢٠998٢51٢6٠166٠
شماره بایگانی شعبه : 95٠4٠7

در پرونده کلاسه فوق ملک توقیف شده با مشخصات ذیل الذکر متعلق به آقای محمد 
بختیاری فرزند عباس که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده است در تاریخ 1/95/1٢ 
ساعت 1٠ الی 11 در دادگاه عموخمی بخش کهک به آدرس استان قم بخش کهک دادگاه 

عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد.
مشخصات ملک:

باغ فندق به مساحت 157٠ مترمربع در محله چال دشت بالا روستای وشنوه که ملک 
فوق جنوبا به باغ حاج اسماعیل عبداللهی و شمالا به باغ حاج محمود ملاحسینی و حاج 
رضا حسن خانی و غربا به زمین حاج محمود ملاحسینی و موقوفه امامزاده هادی و شرقا 
به باغ بشردوست و ورثه حاج غلامعلی باقری محدود شده است و همچنین حقابه باغ 9 

قدم از 51٢ سهم از قنات لوکس.اشجار غالب فندق و 4 اصله گردو و....می باشد.یک باب 
استخر ذخیره آب 3-٢ سال ساخت به ابعاد تقریبی 1٠*٢5*)4 تا ٢/5( متردر باغ احداث 

شده است.
5- ارزش کل ملک: با در نظر گرفتن کلیه عوامل موثر شامل موقعیت ، امکانات و مدیریت 
باغ ، قیمت عادلانه ملک بر اساس نرخ روز هر متر مربع 93٠/٠٠٠ )نهصد و سی هزار ریال( 
و با عنایت به مساحت مندرج در مبایعه نامه ) 157٠ مترمربع( جمعا 1٠٠/٠٠٠/1/46٠ 

ریال )یک میلیارد و چهارصد و شصت میلیون و یکصد هزار ریال(
لذا افرادی که قصد بازدید از ملک توقیف شده را دارند می توانند پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهد واگذار می گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی نیز ظرف یک 

ماه دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد.
مدیر دفتر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبر داد

ارائه خدمات ۲0 پایگاه ورزشی
 به سالمندان استان قم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: ٢٠ پایگاه ورزشی در سطح استان قم 
آماده ارائه خدمات به عموم جامعه و به ویژه سالمندان هستند تا با بهره مندی از آن ها 

جامعه ای سالم و شاداب داشته باشیم.
حسن عابدی ظهر امروز در همایش سلامت سالمندان در سالن همایش های 
یادآور  که  فجر  دهه  یوم الله  بودن  رو  به پیش  اشاره  با  شد،  برگزار  شهرداری 
جان فشانی های ملت ایران است، اظهار داشت: جوانان به فرمان امام راحل  به وظیفه 
دینی خود عمل کرده و بزرگ زرینی بر افتخارات انقلاب اسلامی در تاریخ بشر 
رقم زدند. وی بابیان اینکه هدف از برپایی همایش سلامت سالمندان است، افزود: 
همان طور که "مقام معظم رهبری فرموده اند ورزش کردن برای بزرگ سالان لازم و 

برای جوانان واجب است، ازاین رو افراد بزرگ سال باید به سلامت خود اهمیت دهند.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با طرح این مطلب که ورزش و انجام فعالیت های 
ورزشی تضمین کننده سلامت جسم و روح است، خاطرنشان کرد:  برای دفاع از 
ارزش های دینی و فرهنگی میهن اسلامی نیازمند جامعه سالم ازلحاظ قوای بدنی و 

روحی هستیم که این امر فقط از طریق ورزش عملی است.
وی با تأکید بر اینکه  باید ورزش به عنوان مهم ترین مقوله در زندگی افراد قرار گیرد، 
تصریح کرد: ٢٠ پایگاه ورزشی در سطح استان قم آماده  ارائه خدمات به عموم جامعه 
و به ویژه سالمندان هستند تا با بهره مندی از آن ها جامعه ای سالم و شاد داشته باشیم .

عابدی با اشاره به ارائه برنامه های خوبی که به  سالمندان داده شده است، افزود: 
تعدادی از استخرهای استان قم برای اشتیاق به ورزش کردن عزیزان سالمند، با 
تخفیف ویژه آماده خدمت رسانی به سالمندان هستند که امیدواریم  با ارائه این گونه 

برنامه ها شاهد پویای و شادابی هرچه بیشتر در بین این قشر از جامعه باشیم.

در هفته بیستم لیگ برتر فوتسال رقم خورد

شاهکار یاسین پیشرو قم با شکست مس سونگون
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در دیدار برگشت خود برابر مس سونگون ورزقان با 

شکست این تیم یکی از شگفتی های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور را رقم زد.
 بازی های هفته بیستم از فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور عصر 
امروز در حالی به انجام رسید که یکی از نتایج شگفت انگیز این هفته به برتری 

یاسین پیشرو قم در جدال با تیم دوم جدول رده بندی اختصاص داشت.
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در دیداری که جنبه انتقامی داشت، نهمین پیروزی 
خود در فصل جاری مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور را برابر تیم مس 
سونگون به دست آورد تا بدین شکل خود را به رتبه پنجم جدول رده بندی هجدهمین 
دوره این رقابت ها نزدیک تر کند. در حالی که یاسین پیشرو قم این هفته باید میزبان 
دهمین دیدار خانگی خود در چارچوب هجدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتسال 
باشگا ه های کشور برابر تیم دبیری تبریز باشد، عصر امروز برابر تیم قدرتمند مس 
سونگون به میدان رفت و برتری در این دیدار موجب شد تا نماینده قم در جمع 
مدعیان بالای جدولی ها جایگاه خود را حفظ کند. تیم فوتسال یاسین پیشرو در 
دیداری فوق العاده حساس برابر تیم مس سونگون به میدان رفت و هر چه در توان 
داشت برابر این تیم به کار گرفت تا انتقام شکستی که در نیم فصل نخست رقابت های 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور متحمل شده بود را از تیم مس بگیرد. دیدار 
یاسین پیشرو قم و مس سونگون از هفته بیستم لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
در حالی برگزار شد که سه امتیاز این بازی برای هر دو تیم اهمیت زیادی داشت اما 
مسی ها به دلیل اینکه در جدال با گیتی پسند یکی از شانس های قهرمانی هستند نیاز 
ضروری تری به این سه امتیاز داشتند اما یاسین پیشرو قم که در بازی نیم فصل نخست 

لیگ به مس سونگون باخته بود در این دیدار انتقام آن شکست را گرفت.
بدین ترتیب تیم یاسین پیشرو قم با کسب ٢9 امتیاز در مکان ششم جدول جایگاه 
خود را حفظ کرد در حالی که تیم گیتی پسند اصفهان با 5٠ امتیاز، مس سونگون با 
4٢ امتیاز، تیم های دبیری تبریز و تاسیسات دریایی تهران با 41 امتیاز و حفاری اهواز 
با 36 امتیاز بالاتر از یاسین پیشرو قم در مکان های اول تا پنجم این رده بندی هستند.

نظامی پور:

 طارمی بود، مهارش می کردیم
صبا پس از برد مقابل پیکان در دومین بازی اش مقابل ماشین سازی توانست با یک 
تساوی، یک امتیاز دیگر را به حساب خود واریز کند. آنها در این هفته با پرسپولیس 
صدرنشین بازی دارند و باید دید چه نتیجه ای را مقابل سرخپوشان تهرانی به دست 

خواهند آورد.
 امید نظامی مدافع تیم فوتبال صبا درباره دیدار با ماشین سازی و کسب یک 
امتیازشان گفت: در آن هوای سرد یک امتیاز گرفتن هم نتیجه خوبی است. در این 
بازی محتاط کار کردیم و هیچ فرصتی به حریف ندادیم اما باید در چنین بازی هایی 
گلزنی کنیم و 3 امتیاز بازی را کسب کنیم که اگر مقابل تبریزی ها باهوش تر عمل 

می کردیم می توانستیم آنها را شکست دهیم.
وی در ادامه گفت: بازی با ماشین سازی حساس بود اما نتیجه  تساوی برای ما بهتر 
از ماشین سازان بود، آنها اگر در این بازی ما را شکست می دادند 1٢ امتیازی می شدند 
و با ما هم امتیاز اما باز هم در انتهای جدول می ماندند چون تفاضل گل  صبا بهتر 
از آنهاست ولی ما با این یک امتیاز فاصله مان را با آنها بیشتر کردیم و خب به طبع 
این یک امتیاز برای صبا بهتر بود.  او درباره بازی با پرسپولیس در هفته نوزدهم از 
رقابت های لیگ برتر خاطرنشان کرد: دیدار با پرسپولیس هم مانند همه بازی هاست و 
هیچ فرقی ندارد و اتفاق خاصی در بر ندارد. هر دو تیم به قصد کسب پیروزی مقابل 
هم حاضر می شوند اما این 3 امتیاز برای ما اهمیت بیشتری دارد چون کمک می کند 
که انتهای جدول کنده شویم. مدافع صبا در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا صبا 
در ادامه سقوط خواهد کرد گفت: مطمئن باشید که صبا گزینه سقوط نخواهد بود 
ما با 4 امتیازی که در این دو بازی کسب کرده ایم نتیجه ایده آلی به دست آورده ایم و 
در نیم فصل دوم جزو 7 تیم ابتدایی هستیم که نتایج خوبی کسب کرده اند. روز اولی 
که به این تیم آمدم و قرارداد امضا کردم به هدف آن به اینجا آمدم که کمک کنم تا 
این تیم در لیگ برتر بماند و به کمک تمام بچه های تیم امتیازات بسیاری را کسب 
کنیم. با همدلی و یکرنگی که در بین بازیکنان صبا وجود دارد، مطمئنا به این مهم 
دست پیدا خواهیم کرد.  نظامی پور درباره عدم حضور عنایتی، حسن زاده و دهنوی، 3 
بازیکن باتجربه تیم صبا در چند بازی اخیر می گوید: آقای عنایتی جزو بازیکنان بزرگ 
فوتبال ما هستند و هر کمکی که از دستشان برای بهتر شدن اوضاع بربیاید، انجام 
می دهند و آقای حسن زاده با مصدومیت مواجه شدند و با پزشک تیم تمرین می کنند 
تا خودشان را هر چه زودتر به تیم برسانند امیدوارم با حضور این بازیکنان باتجربه به 
روزهای خوب نزدیک شویم.  او درباره کنترل مهدی طارمی در دیدار با پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: پرسپولیس در این بازی 3 بازیکن اصلی اش )که طارمی هم یکی از 
آنهاست( را ندارد و ما باید از این فرصت استفاده کنیم تا بتوانیم امتیازات این بازی 
را کسب کنیم. حضور طارمی کار را برای هر مدافعی سخت می کند اما مطمئنا اگر 
او در این بازی حضور می داشت با تمهیداتی که آقای مرفاوی در خط دفاع داشتند، 

اجازه نفوذ را به او نمی دادیم.

غیبت برترین گلزنان صبا - پرسپولیس
شاگردان صمد مرفاوی و برانکو ایوانکوویچ در حالی شنبه به مصاف یکدیگر خواهند 

رفت که دو گلزن برتر دو تیم در ترکیب غایب خواهند بود.
 احمد حسن زاده، برترین بازیکن این فصل صبای قم که در نیم فصل اول توانسته 
با 4 گل زده و یک پاس گل عملکرد درخشانی از خود در ترکیب این تیم به نمایش 
بگذارد به دلیل مصدومیت قادر به همراهی شاگردان صمد مرفاوی نخواهد بود و در 
سمت مقابل نیز برانکو ایوانکوویچ از در اختیار داشتن مهدی طارمی به عنوان برترین 
گلزن تیمش با 9 گل زده محروم است. این مساله باعث می شود این دیدار بدون 
حضور دو بازیکن گلزن دو تیم برگزار شود و باید دید بار گلزنی دو تیم بر دوش کدام 
بازیکن خواهد افتاد. بعد از طارمی، وحید امیری با 5 گل زده و کمال کامیابی نیا با 
سه گل زده برترین گلزنان پرسپولیس محسوب می شوند و کیوان امرایی و غلامرضا 

عنایتی نیز با دو گل زده در سمت مقابل موثرترین بازیکنان صبای قم هستند.

بایرامی به صبای قم پیوست
مهاجم ماشین سازی تبریز با صبای قم به توافق نهایی دست یافت و قراردادش را 

با این باشگاه امضاء کرد.
مهرداد بایرامی که پس از هفته چهارم لیگ برتر و عدم توافق با  فولاد خوزستان 
به ماشین سازی رفت و شاگرد رسول خطیبی شد، با انتخاب فرهاد کاظمی به عنوان 

سرمربی این تیم تبریزی قراردادش را بعد از توافق دو طرفه فسخ کرد.
این مهاجم ٢6 ساله که در دور رفت دو گل برای ماشین سازی مقابل استقلال 
خوزستان و ذوب آهن به ثمر رسانده بود، با صبای قم به توافق نهایی رسید و با عقد 

قراردادی رسما به این تیم پیوست.

شنبه -نهم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4204

 ـپیکان ٢؛ استقلال 3 

عبور استقلال از روی پیکان در زمین لغزنده
تیم فوتبال استقلال که این روزها سرمربی اش درگیری پاسخ دادن به منتقدان و 
مدیر عامل پیشین این باشگاه است در هفته نوزدهم لیگ برتر برابر پیکان به یک 

پیروزی خوب رسید.
روز نخست از هفته نوزدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر عصر روز جمعه با دیدار 
تیم های استقلال و پیکان در ورزشگاه آزادی پیگیری شد که این دیدار با برتری 3 

بر ٢ آبی پوشان به پایان رسید.
امید ابراهیمی)13)، امید نورافکن)6٠( و علی قربانی)8٠( برای استقلال و سیامک 

نعمتی)٢1( و مرتضی آقاخان)87 - پنالتی( برای پیکان گل زدند.
این بازی که زیر بارش باران آغاز شد در همان دقایق ابتدایی با یک اتفاق تاثیرگذار 
همراه بود و یزدانی مقدم مدافع سفیدپوشان در موقعیتی تک به تک به خطا علی 
قربانی را متوقف کرد که داور مسابقه به او کارت قرمز مستقیم نشان داد. همین 
ضربه ایستگاهی را امید ابراهیمی در دقیقه 13 به زیبایی به گل نخست استقلال 

تبدیل کرد.
درحالی که هواداران استقلال امیدوار بودند بر تعداد گل های تیمشان اضافه شود و 
شاگردان منصوریان از 1٠ نفره بودن حریف استفاده کنند، این پیکان بود که در دقیقه 

٢1 با شوت زیبا و دیدنی سیامک نعمتی به گل تساوی دست پیدا کرد.
در دقیقه 43 استقلال این فرصت را داشت که به گل برتری دست پیدا کند اما 
ضربه بهنام برزای را رحمان احمدی به زیبایی مهار کرد تا نیمه اول با تساوی به 

پایان برسد.
نیمه دوم اما شرایط متفاوتی پیدا کرد و این استقلال بود که از یک بازیکن بیشتر 
خود استفاده کرد و دو گل زیبای دیگر به ثمر رساند و در شرایطی که بازی با برتری 
آبی پوشان رو به پایان بود در دقیقه 87 مرتضی آقاخان از روی نقطه پنالتی فاصله را 

کمتر کرد تا چند دقیقه پایان با هیجان بیشتری دنبال شود.
در دقایق باقی مانده پیکان تلاش کرد گل خورده سوم را جبران کند اما در نهایت 
موفق به این کار نشد و شکستی دیگر را پذیرا شد. استقلال با این پیروزی 31 امتیازی 

شد و در رده چهارم باقی ماند.

 ـماشین ٠؛ تراکتور ٠ 

 دربی اعتراض و جنجال!
 تیم  تراکتورسازی در دربی تبریز مقابل ماشین سازی متوقف شد و دو امتیاز 

حساسی دیگر از دست داد.
هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال از ساعت 15 روز )جمعه( با برگزاری دربی تبریز 
میان تیم های تراکتورسازی و ماشین سازی در ورزشگاه یادگار امام )ره( آغاز شد که 

در نهایت دو تیم به تساوی بدون گل رضایت دادند.
در نیمه دوم شاگردان امیر قلعه نویی کار را بهتر از حریف خود آغاز کردند و توانستند 
فرصت های نصفه ونیمه ای روی دروازه تیم ماشین سازی ایجاد کنند، اما این هیچ کدام 
از این توپ ها نتوانست حداقل به تک گل این دیدار تبدیل شود. حتی در این میان 
محمد ابراهیمی هم پنالتی خود را به گل تبدیل نکرد تا تراکتورسازی 1٠ نفره با 
این تساوی خانگی، فرصت نزدیک شدن به صدر جدول را از دست بدهد.سیدوحید 
کاظمی کار قضاوت این دیدار را بر عهده داشت که به بهمن کامل، پیام صادقیان، 
حبیب گردانی و سید مهدی اسلامی از ماشین سازی و محسن بنگر، سعید آقایی و 
مهدی شریفی از تراکتورسازی کارت زرد نشان داد. کاظمی همچنین مهدی کیانی، 

کاپیتان تیم را هم از زمین مسابقه اخراج کرد.

با محرومیت کیانی؛

نوراللهی در مقابل پرسپولیس فیکس شد
با اخراج مهدی کیانی در دیدار مقابل ماشین سازی، احمد نوراللهی این شانس 

را پیدا کرده تا در مقابل تیم نیم فصل اول خود به صورت فیکس وارد میدان شود.
چهارمین دیدار تراکتورسازی در برابر ماشین سازی با اتفاقات ناخوشایندی برای این 
تیم همراه بود؛ آن ها علاوه بر از دست دادن ٢ امتیاز حساس، کاپیتان تیم خود را نیز 
اخراج شده دیدند تا در دیدار حیاتی برابر پرسپولیس امیرقلعه نویی نتواند از مهدی 
کیانی بهره ببرد.با این وصف احمد نوراللهی که پس از پیوستن به تراکتورسازی تنها 
در برابر استقلال خوزستان به عنوان یار ثابت به میدان آمده بود، در مقابل پرسپولیس 
این شانس را به دست آورده که از ابتدا وارد میدان شود و مقابل بازیکنانی قرار بگیرد 

که نیم فصل اول را در کنار آن ها پشت سر گذاشته بود.

فیفا حرف آخر را زد، استقلال محروم شد
فرجام خواهی استقلالی ها به فیفا نتیجه نداده و این تیم از پنجره نقل و انتقالاتی 

محروم شد.
بعد از محرومیت استقلال از سوی فیفا در پنجره نقل و انتقالاتی، این باشگاه فرجام 
خواهی  نسبت به این حکم داشت ولی فیفا در نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران، 
اعتراض استقلال را وارد ندانست تا این تیم نتواند بازیکنی را در نقل و انتقالات جذب 
کند. به این ترتیب تنها شانس جذب بازیکن برای استقلال به صورت بازیکن آزاد و 
در پایان روز نقل و انتقالات است که دقیقا همان روز مشخص می شود که آبی ها می 
توانند بازیکنی را جذب کنند یا نه. هرچند که احتمالا در این زمینه هم نمی توانند 

کاری کنند و بازیکنی به این تیم جذب نمی شود.

آنالیزور پرسپولیس، استقلال را زیر نظر گرفت
آنالیزور باشگاه پرسپولیس با حضور در استادیوم آزادی شرایط فنی استقلال برابر 

پیکان را زیر نظر گرفت.
پرسپولیس بعد از دیدار برابر صبای قم باید به مصاف تراکتورسازی برود و در هفته 

بیست و یکم در جدال حساس دربی به مصاف استقلال تهران خواهد رفت.
بر این اساس فرزاد حبیب اللهی، آنالیزور سرخپوشان از سوی برانکو ایوانکوویچ 
ماموریت یافته با حضور در استادیوم آزادی جدال دو تیم استقلال تهران و پیکان را 

زیر نظر بگیرد و اطلاعات فنی دو تیم را بررسی کند.
استقلال در این بازی موفق شده حریف 1٠ نفره خود را با گل های امید ابراهیمی، 

علی قربانی و امید نورافکن شکست دهد.

 هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال

مصاف مرفاوی با پرسپولیس نصفه و نیمه
هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال فردا با برگزاری 6 دیدار روز 

حساسی را به خود خواهد دید.
ادامه هفته نوزدهم لیگ برتر فردا )شنبه( 6 دیدار در   در 
شهرهای مختلف برگزار خواهد شد که در حساس ترین دیدار 
پرسپولیس در قم به مصاف صبا خواهد رفت. در زیر به بررسی 

دیدارهای این هفته پرداخته ایم.
گسترش فولاد - ذوب آهن

دو تیم در شرایطی به مصاف هم می روند که به تازگی در مرحله 
یک چهارم جام حذفی با یکدیگر دیدار کردند و در آن بازی این 
تیم اصفهانی بود که موفق شد حریف خود را در تبریز با دو گل 
شکست دهد. ذوب آهن برای ماندن در کورس در بازی فردا هم 
محکوم به برد است در شرایطی که گسترش فولاد در صدد جبران 

شکست هفته قبل خود مقابل پرسپولیس است.
پدیده - سایپا

شاگردان رضا مهاجری از ابتدای فصل تاکنون هنوز نتوانسته اند 
روند ثابتی را در نتیجه گیری در پیش بگیرند و همچنان فراز و 
نشیب دارند. در سوی دیگر سایپا با بردی که هفته قبل مقابل سیاه 
جامگان کسب کرد تا حدی از بحران خارج شد و باید دید می تواند 

دیگر تیم مشهدی را هم شکست دهد یا نه.
سپاهان - صنعت نفت آبادان

اوضاع دو تیم چندان تعریفی ندارد و هواداران شان توقع بیشتری 
از تیم شهر خود دارند. مخصوصا سپاهان که به طور کل از کورس 
قهرمانی جا مانده و هفته به هفته فاصله اش با 3 تیم اول بیشتر می 
شود. شاگردان فیروز کریمی نیز بعد از یک شکست سنگین مقابل 
استقلال در آبادان حالا جدال سختی با تیم پر مهره اصفهانی دارند.

نفت تهران - استقلال خوزستان
نفتی ها هفته هاست که رنگ برد را به خود ندیده اند و به خاطر 
همین هم روند نزولی در جدول لیگ داشته و از جمع مدعیان 
خارج شدند. در طرف مقابل قهرمانِ فصل پیش در نیم فصل 

دوم، هم بهتر بازی کرده و هم در نتیجه گیری پیشرفت داشته 
است. دیدار این دو تیم سختکوش می تواند یکی از جذاب ترین 
دیدارهای این هفته باشد. مخصوصا اینکه هر دو تیم می خواهند 

هر چه سریع تر به بالای جدول برسند.
فولاد - سیاه جامگان

تیم های بازنده هفته گذشته جدال نفس گیری در اهواز خواهند 
داشت از این جهت که تیم بازنده روند نزولی اش در جدول ادامه 
داشته و وارد بحران جدیدی خواهد شد. فولاد در دو بازی اخیرش 
باخته و هوادارانش از این مسئله به شدت دلخورند و از همین رو 

این تیم در خانه محکوم به برتری برابر سیاه جامگان است.

صبا - پرسپولیس
صدرنشین لیگ در غیاب کاپیتان خود سید جلال حسینی 
و بهترین گلزنش مهدی طارمی و البته نبود فرشاد احمدزاده به 
قم می رود و باید دید تیم برانکو بدون این سه بازیکن می تواند 
شرایط ایده آلش را حفظ کند یا نه. خیلی ها منتظرند تا ببینند 
برانکو در نهایت تصمیم می گیرد از پلی یانسکی در غیاب چند 
بازیکن تیمش استفاده کند یا او را همچنان روی نیمکت قرار 
می دهد. تیم مرفاوی نیز اگر بتواند در این دیدار امتیاز بگیرد 
بدون شک کار بزرگی کرده است. صبایی ها در نیم فصل دوم 
شرایط بهتری داشته اند و امتیاز گیری در این مسابقه می تواند 

اعتماد به نفس آنها را برگرداند. این در حالی است که پرسپولیس 
برای حفظ فاصله خود با تراکتورسازی چاره ای جز پیروزی در 

بازی فردا ندارد.
به گزارش تسنیم برنامه کامل هفته نوزدهم لیگ برتر به شرح 

زیر است:
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ساعت 14:3٠/  اصفهان/  آهن  ذوب  تبریز-  فولاد  گسترش 
ورزشگاه بنیان دیزل تبریز

محمدرضا اکبریان- آرمان اسعدی- یعقوب سخندان- سعاد وفا 
پیشه/ ناظر داوری: حاتم بک پور

پدیده خراسان- سایپا تهران/ ساعت 14:3٠/ ورزشگاه ثامن 
مشهد

حسن اکرمی- حسن ظهیری- قهرمان نجفی- علی بای/ ناظر 
داوری: مسعود مرادی

سپاهان- صنعت نفت آبادان/ ساعت 15:٠٠/ ورزشگاه نقش 
جهان اصفهان

روح الله شریفی- محمدرضا منصوری- حسن یوسفی- وحید 
صالحی/ ناظر داوری: سعید بطحایی

فولاد خوزستان- سیاه جامگان مشهد/ ساعت 15:3٠/ ورزشگاه 
غدیر اهواز

پیام حیدری- علیرضا ایلدروم- محمد عطایی- شاهو اصلانی/ 
ناظر داوری: ابراهیم میرزابیگی

نفت تهران- استقلال خوزستان/ ساعت 15:3٠/ ورزشگاه تختی 
تهران

محمدرضا فغانی - مهدی عالیقدر- سید یعقوب حجتی- یاسر 
همرنگ/ ناظر داوری: فریدون اصفهانیان

صبای قم- پرسپولیس/ ساعت 16:5٠/ ورزشگاه یادگار امام قم
شاهین حاج بابایی- رحیم شاهین- بابک عباسقلی زاده- سید 

مهدی مرجان زاده/ناظر داوری: اسماعیل صفیری

سرمربی صبای قم عنوان کرد درصورت حل نشدن 
مشکل مالی شان حتی مورینیو و ابراهیموویچ نیز این تیم 

را نجات نمی دهند.
با  دیدار  از  قبل  خبری  نشست  در  مرفاوی  صمد 
پرسپولیس گفت: پرسپولیس تیم بزرگ، پر طرفدار و قابل 
احترامی است و فرق نمی کند دو بازیکن اش باشد یا خیر 
و استقلال هم همینطور است چون ریشه دار و پر تماشاگر 
هستند؛ بازی سختی با برای هر دو تیم در انتظار است و 
آنها نیز کار دشواری دارند چون ما به دنبال امتیاز هستیم 

تا با تلاش زیاد به موفقیت برسیم.
او ادامه داد: باتوجه به نتیجه تراکتورسازی، پرسپولیس 
برای قهرمانی نیاز به امتیاز برابر ما دارد تا فاصله را در 
جدول بیشتر کند؛ پرسپولیس قابلیت فنی بالایی دارد و 
هماهنگ است و با نبود یکی، دو بازیکن قالب تیمی اش 
بهم نمی خورد چون آنها گروهی کار می کنند و هرکس 
جایگزین قبلی شود کارش را انجام می دهد؛ با برترین تیم 

فنی لیگ بازی داریم اما آنها کار راحتی برابر ما ندارند.
سرمربی صبای قم درمورد تمجید برانکو از تیم آنها ابراز 
کرد: فوتبال از نظر فنی قابل پیش بینی نیست؛ هیچ تیمی 
نمی تواند بگوید من در یک بازی برنده هستم؛ آنها هم 
شرایط صبا را می دانند، بنابر این هر دو تیم کار دشواری 
دارند اما هر تیمی اشتباه کمتری داشته باشد و از فرصت ها 

استفاده کند به برتری می رسد.
مرفاوی پیرامون وضعیت بازیکنانش گفت: خوشبختانه 
میثم  است؛  مصدوم  رمضانی  آقای  اما  نداریم  محروم 
مجیدی شرایط بدنی نسبتا خوبی دارد؛ بایرامی هنوز یک 
جلسه با ما تمرین کرده و از نظر بدنی هم چون در شرایط 
مسابقات نبوده از نظر فنی کمی با شرایط خوب فاصله 
دارد؛ مجیدی تمرینات خوبی با ما گذرانده و وضعیت 

مطلوبی دارد.
دو  او  کرد:  ابراز  حسن زاده  احمد  شرایط  درمورد  او 
هفته اخیر مصدوم بوده و فیزیوتراپی می کند؛ از نظر نقل 
و انتقالات بازیکنانی که مد نظرمان بود جذب کردیم و 
چیزی که حقیقت دارد کتمان نمی کنیم؛ باید ببینیم 
بازیکنی دوباره به جمع ما اضافه می شود یا خیر؛ اگر 
بازیکنی که نیازمان باشد جذب می کنیم ولی اگر کسی 

مشکلی از ما حل نکند اضافه نخواهیم کرد.
امید  مثل  بازیکنانی  کرد:  تصریح  صبا  سرمربی 
جهانبخش سابقه بازی مقابل پرسپولیس ندارند ولی باید 
از جوانان هم استفاده کرد و آنها در فهرست 18 نفره 
هستند؛ وقتی بازیکنی در چند بازی توانمندی خود را 
نشان می دهد باید مقابل پرسپولیس بیشتر از توانایی اش 

استفاده کند و موثر باشد.
از  نیم فصل  از  قبل  را  بازیکنان  کرد:  اضافه  مرفاوی 
مدیریت باشگاه خواسته بودیم اما در نقل و انتقالات 
نیم فصل مشکلات زیاد است؛ باید با باشگاه مدنظر مکاتبه 
کرد و بازیکن نیز بخواهد که به تیم ما بیاید؛ بازیکنی 
که مثمر ثمر باشد خیلی سخت رضایت نامه می دهند؛ 
بازیکنی مثل حنیف عمران زاده و میثم مجیدی در عین 
توانمندی با باشگاه هایشان مشکل داشتند و توانستیم آنها 
را جذب کنیم؛ می توانیم از خریدهایمان استفاده کنیم 
ولی ای کاش از ابتدای دور برگشت مقابل صنعت نفت 
این بازیکنان جدید همراه ما بودند چون در دیدارهای قبل 

فروزان، عمران زاده و نظامی پور نمایش خوبی داشتند.
سرمربی صبا یادآور شد: درست است بازیکن گرفتیم اما 
باید مسائل مالی هم حل شود؛ هر هفته این را می گوییم؛ 
اگر مشکل بازیکن حل نشود دوباره به پله اول برمی گردیم؛ 
خوشحال هستیم بازیکن گرفتیم ولی آیا کسی از این 
استان بزرگ جلو آمده تا کمک کند؟؛ از مدیرعامل باشگاه 
تشکر می کنم که هرطور شد بازیکنان را جذب کرد اما در 
آینده چه خواهد شد؟؛ آیا منابع مالی تامین می شود؟؛ اگر 

قسط دوم بازیکنان را ندهند دوباره به مشکل می خورند.
مرفاوی عنوان کرد: اگر مشکل مالی حل نشود، مورینیو 
مهاجم  به عنوان  هم  ابراهیموویچ  و  سرمربی  به عنوان 
هم بیاید مشکل صبا حل نخواهد شد؛ همین الان هم 
اما مسؤولان  می گویم توانمندی بقا در لیگ را داریم 
استانی باید به صبا کمک کنند؛ صبا برای استان قم است و 

نیاز به حمایت دارد؛ هرکسی که دلش برای صبا می سوزد 
باید الان حمایت کنند، نه اینکه حرف بزنند؛ حرف باید در 

حد عمل باشد؛ اینکه فقط استاندار قول بدهد نمی شود.
او اظهار کرد: تمام عوامل استانی باید به استاندار قم و 
مدیرعامل باشگاه کمک کنند؛ باید در قم همدلی پیش 
بیاید تا صبا بماند؛ اگر با یک مسؤول بد هستیم نگوییم 
کمک نمی کنیم که اگر اینطور باشد صبا ضربه می خورد؛ 
تا همه مسؤولان قمی همدل نباشند هیچ کاری به نظر 
مالی پیش نمی رود و خیلی وقت پیش این حرف را زدیم؛ 
نمی خواستم راجع به مسائل مالی حرف بزنم اما نیاز دیدم 
بگویم.سرمربی صبای قم درخصوص وضعیت دهنوی 
گفت: مشکلی خاصی نیست و فقط در دو بازی اخیر نبود.

مرفاوی درمورد مشکلات مالی صبا و امسال گفت: علی 
دایی رفیق و دوست صمیمی من است و حرف هایی که 
می زنم در مقابله با ایشان نیست؛ شروع یک تیم ابتدای 
فصل و نقل و انتقالات است؛ سال قبل صادقی، ماچادو، 
قاضی، حقیقی و ... در صبا بودند اما امسال چطور شد؟؛ 
در صبا می شود بازیکن میلیاردی بگیرید؟؛ 6٠٠ میلیون 
تومان در صبا بود که قاضی یا اکبر صادقی را بگیریم و 
حفظ کنیم؟ او ادامه داد: امسال گفتند با 4 و نیم میلیارد 
تومان تیم را ببندید تا قراردادها را ببندیم اما چطور شد؟؛ 
همین را هم ندادند؛ دو سال تیم را نجات دادم و یک 
فصل در پایان دور رفت تیم را ششم تحویل دادم؛ این تیم 
باید دو سال قبل می افتاد؛ تیم علی دایی ابتدای فصل 5 

میلیارد تومان خرج کرد اما در ادامه راه چطور شد؟

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: فعلًا نه به تراکتورسازی فکر می کنیم و نه به 
استقلال و تمرکزمان فقط روی بازی فردا مقابل صباست.

برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از دیدار تیم های صبای قم و پرسپولیس اظهار 
داشت: خوشحالم که با تعداد زیادی از رسانه ها در قم روبه رو هستم. قبل از هر چیز باید 
بگویم مقابل تیم پرافتخاری بازی داریم، تیمی که چند بازیکن خوب را هم برای تقویت خود 
جذب کرده است. این یعنی تیم صبا از هدف خود برای بقا در لیگ برتر عدول نکرده است.

وی افزود: هر بازی برای صبا برای ماندن در جدول ارزش دارد. ما در بازی رفت با این تیم 
کار سختی داشتیم. با وجود جایگاه صبا در جدول می دانیم فردا چه بازی سختی داریم و 
امیدواریم که هوا بهتر شود تا تعداد تماشاگران بیشتری به ورزشگاه بیایند و بازی زیباتری 
ببینیم. با احترام به میزبان و تمام رقبا و با وجود اینکه چند بازیکن اصلی مان محروم هستند، 
اما هدف ما همیشه یکی است و آنهم بازی زیباتر و دنبال نتیجه و امتیاز بودن است تا 
نتایج مان تداوم داشته باشد. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس همچنین خاطر نشان کرد: 
ما ربیع خواه را به دلیل مصدومیت و سیدجلال، احمدزاده و مهدی طارمی را هم به دلیل 
محرومیت در اختیار نداریم. علی رغم این شرایط، گزینه دیگری جز برد نداریم. برانکو با اشاره 
به حضور زیاد خبرنگاران در نشست خبری گفت: این اتفاق بسیار قشنگ است و این یعنی 
خبرنگاران به کارشان علاقه مند هستند و فوتبال هم برای هواداران و خبرنگاران است تا از آن 
لذت ببرند. وی در واکنش به این مسئله که پرسپولیس در قم هوادار زیادی دارد و شاید به 
همین دلیل نشست خبری او شلوغ است، اظهار داشت: پس شنیدن این مطلب هم زیباست، 
اما قبل ار هر چیزی آقایان خبرنگار هستند و باید گزارش های منطقی و خوب را مخابره 
می کنند. نمی توانند بگویند ما خوب بودیم، اگر خوب نباشیم. می دانیم در قم هم هواداران 
زیادی داریم و دوست داریم هواداران بیشتری به ورزشگاه بیایند و دوست داریم با نتیجه ای 
که می گیریم شادی را به هواداران مان هدیه کنیم. سرمربی تیم پرسپولیس در واکنش به 
طرح این موضوع که چهار بازیکن ندارد و با این شرایط آیا تغییر تاکتیک خواهد داد یا نه، 
خاطرنشان کرد: این بازیکنان فیکس ما هستند که غایبند و طبیعی است کمی ضعیف تر 
شویم، اما بازیکنانی هم که جایگزین می شوند، بازیکن پرسپولیس هستند. من و کادر فنی  

به آنها اعتماد داریم و می خواهیم بهترین عملکرد را داشته باشند. این فرصت خوبی هم برای 
آنهاست و به نظرم تیم فقط 11 نفر نیست و 18 و حتی ٢٢ نفر است. این را گفتم که ما از 
حالا دنبال بهانه غیبت بازیکنان مان نیستیم. برانکو در خصوص برآوردی که تا به اینجا از لیگ 
برتر این فصل داشته است، گفت: لیگ خیلی خوب است و واقعاً لیگ خوبی داریم، چون 
هر تیمی می تواند تیم دیگر را شکست بدهد. تیم ماشین سازی امروز سزاوار تساوی مقابل 
تراکتورسازی بود و خودتان دیدید بازی قبلی ما با صبا چقدر سخت بود و بازهم کار سختی 
داریم. هر تیمی اگر کمی کوتاه بیاید، از نظر نتیجه فاجعه به وجود می آید. بازیکنان ما زیاد 

زحمت می کشند و ما مدام در حال ترمیم تیم هستیم تا روزبه روز بهتر شویم.
وی درباره اینکه آیا بازی با صبا را فدای دیدار با تراکتورسازی و استقلال خواهد کرد یا نه، 
اظهار داشت: برای ما همه امتیازها مهم هستند، اما بازی فعلی ما مقابل صبا آنقدر اهمیت 
دارد که بازی با تراکتورسازی اهمیت ندارد. بازی با گسترش فولاد که سه امتیاز از آن گرفتیم 
هم فراموش شده و فقط و فقط تمرکزمان روی بازی فرداست. فعلًا نه به تراکتورسازی فکر 

می کنیم و نه به استقلال و تمرکزمان فقط روی بازی فردا مقابل صباست.
وی در خصوص جایگزین سیدجلال حسینی و اینکه آیا در این مورد تصمیم گرفته است 
یا نه، اظهار داشت: این موضوع فردا مشخص خواهد شد. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در 
پاسخ به این سؤال که آیا قول قهرمانی می دهد یا نه، گفت: شما نمی توانید در زندگی قول 
صددرصدی بدهید. حتی نمی توانید قول بدهید فردا بازی را از نزدیک می بینید یا نه. ما در 
فوتبال قول نمی دهیم و فقط هدف مان را تعیین کردیم که بلند پروازی و قهرمانی است. ما 
قول می دهیم بجنگیم و تلاش کنیم تا بیشترین امتیازها را جمع کنیم. بار دیگر می گویم 
که لیگ قدرتمند شده و هر تیمی قادر به شکست تیم دیگری است. برانکو درباره اینکه گویا 
پرونده نقل وانتقالات این تیم بسته شده و دیگر بازیکنی جذب نخواهند کرد، گفت: هنوز 
پرونده نقل وانتقالات ما بسته نشده است. وی در خصوص اینکه آرام طبع را ابتدای فصل 
از صبای قم گرفت اما هنوز به او بازی نداده است و گویا این بازیکن را نمی خواهد، گفت: 
بهترین تمجیدها را می توانم از او بکنم. این بازیکن یک بدشانسی داشت و در بازی اول که 
باید بازی می کرد مصدوم شد. از فرصت مصدومیت او ربیع خواه استفاده کرد و فیکس شد. 
او 3٢ ساله است و شرایط بازی کردن دارد، اما باتوجه به اینکه شرایط بازی کردن او در 
پرسپولیس فراهم نیست، ما این بازیکن را آزاد گذاشته ایم که اگر خواست به تیم دیگری 
برود. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله که گویا باشگاه مخالف جدایی 
آرام طبع است و به همین دلیل او هنوز موفق به جدایی نشده است، تأکید کرد: من نمی دانم 
این جزئیات چیست که باشگاه با رفتن او مخالفت می کند. او در رقابت برای تیم اول ما 
نیست و دیگر خودشان می دانند که با این بازیکن توافق کنند و او جدا شود یا نه. با این حال 
بهترین تعریف ها را از آرام طبع می کنم که بسیار با شخصیت است، اما در پرسپولیس شانسی 
برای بازی کردن ندارد. برانکو درباره اینکه فکر نمی کند بازیکنانش در دیدار فردا صبای قم 
را دست کم بگیرند، گفت: این موضوع همیشه می تواند یک خطر بالقوه باشد، نه فقط در 
پرسپولیس، بلکه در تمام تیم های دنیا. با این حال بازیکنانم تا به اینجا این اطمینان را داده اند 
که تیمی را دست کم نمی گیرند و مقابل همه تیم ها جدی بازی می کنند. ما، بازیکنان و 
هواداران این را می دانند که نباید تیمی را دست کم بگیریم و صبا را هم دست کم نمی گیریم. 

اگر التهاب کوچکی در بازی به وجود بیاید، همه می دانیم که کار سختی خواهیم داشت.

مرفاوی:

زلاتان هم مشکل صبا را حل نمی کند!

 برانکو: 

فعلًا به صبا فکر می کنیم نه تراکتورسازی و استقلال



5 علمی و سلامت 

عضو انجمن علمی طب سنتی  مطرح کرد

دستور یک نوشیدنی خاص برای تقویت قلب
عضو انجمن علمی طب سنتی گفت: توصیه می شود سرکه، عرق نعنا،  آب و عسل را 
با هم مخلوط کرده، جوشانده و کف گیری کنند تا این معجون قوام آید؛ این شربت برای 

پاکسازی عروق و تقویت قلب بسیار مؤثر است.
به گزارش سلامت نیوز، نعمت الله مسعودی عضو انجمن علمی طب سنتی در گفت وگو 
با فارس، در خصوص دستورات طب سنتی برای تقویت قلب، گفت: در حال حاضر 
مشکلات قلبی و عروقی یکی از شایع ترین بیماری ها در کشور است. عروق، خادمان قلب 
هستند و قلب، مغز، کبد سه عضو رئیسه بدن هستند که در صورتی که یکی از آنها درگیر 

بیماری شود اثرات مخربی را در کل بدن بر جای می گذارد.
وی افزود: خشم، غضب و حالات روحی بر روی قلب اثرگذار هستند و می توانند آن را 
ضعیف تر کنند. تحقیقات نشان داده است، منشا بیماری های قلبی و عروقی در سنین 
کودکی گذاشته می شود و می توان گفت، کسی که سکته می کند، به دلیل مشکلات 

دوران کودکی است.
این متخصص طب سنتی گفت: عواملی که سبب بروز بیماری های قلبی در بزرگسالی 
می شود عبارتند از ژنی که از پدر و مادر به کودک ارث می رسد، به همین دلیل بعضی 
استعداد بیماری های قلبی و سکته را بیشتر از دیگران دارند، همچنین غذاهای پدر و مادر 

که اثرات خود را روی جنین می گذارد و غذاهای سنین کودکی؛ همه اثرگذار هستند.
مسعودی اضافه کرد: مصرف زیاد روغن نباتی، سبب می شود که این روغن در رگ ها 

رسوب کرده و آمار ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی بالاتر رود.
وی ادامه داد: هم اکنون آمار سکته قلبی در کشور ما به 3٠ سال رسیده و دستوراتی که 
می توان برای تقویت قلب داد، رعایت اصول صحیح سبک زندگی است. وضعیت معده، 

کبد و روده، همه بر روی قلب اثرگذار هستند. 
مسعودی، دستور یک نوشیدنی خاص برای تقویت قلب را ارائه کرد و گفت: توصیه 
می شود سرکه، عرق نعنا و  آب هر کدام یک واحد و عسل دو واحد را با هم مخلوط 
کرده، جوشانده و کف گیری کنند تا این معجون قوام آید و مانند دوغ سفت شود. 
سپس به این معجون آب اضافه شده و مصرف شود. این شربت را در میهمانی ها 
و پذیرایی ها به جای نوشیدنی مصرف کنند که برای پاکسازی عروق و تقویت قلب 

بسیار مؤثر است.
این متخصص طب سنتی در ادامه گفت: این مخلوط باید با آب خورده شود، بدین 
صورت بعد از اینکه معجون درست شد در آب حل شود، هر کسی می تواند به میل خود 
میزان آب را کم و زیاد کند مثلًا کسانی که ترش تر دوست دارد آب آن را کمتر کنند، وقتی 

عروق پاکسازی شود قلب تقویت می شود.

یک پژوهش جدید نشان می دهد

مصرف قارچ از بروز آلزایمر پیشگیری می کند
یک پژوهش جدید نشان می دهد که مصرف منظم قارچ که یک غذای فراسودمند یا 
عملگرا است سبب رشد رشته های عصبی در مغز و کاهش یا به تاخیر انداختن ابتلا به 

بیماری های مرتبط با سن می شود.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از ایسنا به نقل از نیو ایندین اکسپرس، این ماده غذایی 
که خواص زیادی دارد می تواند بیماری های عصبی مانند زوال عقل و آلزایمر را به تاخیر 

بیندازد.
شیوع بیماری های عصبی مانند زوال عقل و بیماری آلزایمر در جهان رو به افزایش بوده 

و به 4٢ میلیون نفر در سراسر جهان در سال ٢٠٢٠ خواهد رسید.
یافته های این پژوهش نشان می دهد که قارچ های خوراکی و دارویی حاوی ترکیبات 
فعال زیستی هستند که دارای فواید عصبی و شناختی برای محافظت در برابر محرک های 

عصبی مانند التهاب بوده که با بیماری های عصبی در ارتباط است.
به گفته محققان این پژوهش، قارچ دارای خواصی مانند آنتی اکسیدان ، ضد تومور، ضد 

ویروس، ضد سرطان، ضد التهاب، ضد میکروبی و فعالیت های ضد دیابت است.
قارچ با خواص ضد التهابی که دارد می تواند به عنوان غذاهای فراسودمند برای سرکوب 
التهاب، که منجر به بسیاری از بیماریهای مزمن مرتبط با سن، از جمله بیماری های عصبی 

استفاده شود.
درمان بیماری های عصبی با دارو دارای بسیاری از عوارض جانبی بوده و تنها یک تاخیر 

کوتاه مدت در پیشرفت بیماری ایجاد می کند.
محققان این پژوهش به دنبال یافتن مواد غذایی دیگری نیز هستند که از سیستم عصبی 

محافظت می کند.

 

به تازگی نخستین تصاویر از لباس جدید فضانوردان رونمایی شده که علاوه بر سبک تر 
شده از جنس انعطاف پذیرتری هستند.

 شرکت بویینگ مشغول ساخت و آزمایش یک فضاپیما به نام CST-1٠٠  است. 
درهمین راستا این شرکت از لباس فضانوردان که بخش مهمی از پروژه ساخت 

فضاپیماست رونمایی کرد.
وزن این لباس همراه لوازم جانبی آن حدود 9 کیلوگرم است. حال آنکه لباس های 

فضانوردی معمول حدود 13.6 کیلوگرم وزن دارند.
از دیگر مزایای این لباس وجود دستکش هایی با قابلیت استفاده در صفحات لمسی،  

انعطاف پذیری بیشتر لباس و کلاه های نرمی است که همراه لباس وجود دارند.
اریک بو  یکی از فضانوردان ناسان در این باره می گوید: لباس های جدید بسیار سبک 

تر و ساده تر هستند. این واقعا نکته خوبی است.

لباس های فضانوردان سبک تر می شود
اینکه فناوری بتواند ابتلای قریب الوقوع به بیماری 
را به اطلاع فرد برساند اتفاق مهمی است که زندگی 
انسانها را دگرگون خواهد کرد. این خلاصه مطلب 

خواندنی از نشریه »نیوساینتیست« است.
 این نشریه علمی در گزارشی می نویسد: بدون شک 
آنفلوآنزا یکی از چالشهای بزرگ علم پزشکی به حساب 
می آید و حتما شما هم آرزو می کنید که فناوری نوینی 
ارایه شود و این بیماری را پیش از ابتلا هشدار دهد. 
اکنون دانشمندان بر روی فناوری پوشیدنی کار می 
کنند که این قابلیت را دارد یعنی به فرد می گوید که 
تا ابتلا به آنفلوآنزا و احتمالا بیماریهای دیگر فاصله ای 
ندارید. این کار صرفا از طریق ردیابی سیگنالهای طبیعی 

منتشر شده از طرف بدن صورت می گیرد.
نیوساینتیست ادامه می دهد: این نوآوری در دانشگاه 
استنفورد ارایه می شود جایی که مایکل اسنایدر با 
همکاری تنی چند از دیگر محققان این دانشگاه بر روی 
آن کار می کنند. او برای اینکه نشان دهد فناوری مورد 
نظرش اثرگذار است از مدتها پیش یعنی حدود یک 
سال پیش مجموعه ای متشکل از 7 حسگر پیشرفته 
را به بدنش متصل کرده تا کارکرد آنها را مورد ارزیابی 

قرار دهد.
به نوشته این نشریه، اگرچه اسنایدر به ظاهر اوضاع 
و احوال مساعدی داشت و همه چیز به نظر عادی می 
رسید اما حسگرهایی که وی آنها را به نوعی پوشیده 
بود علائم غیرعادی و عجیبی را نشان می دادند. این 
قلبش  ضربان  اما  داشت  خوبی  احساس  دانشمند 
سریعتر از حالت عادی بود، دمای پوستش افزایش یافته 
بود و سطح اکسیژن خونش نیز افت کرده بود. این موارد 
همگی از احتمال ابتلای وی به نوعی بیماری حکایت 

داشت. او در ادامه با مصرف چند دارو، به وضعیت عادی 
بازگشت.

نیوساینتیست در ادامه می آورد: حالا این محققان 
ایده جالب توجهی را دنبال می کنند. آنها فکر می کنند 
که ساعتهای مچی هوشمند قابلیت آن را دارند که ابتلا 
به بیماری را پیش از وقوع این وضعیت به فرد گوشزد 
کنند تا او هرچه سریعتر اقدامی برای جلوگیری از مبتلا 
شدن انجام دهد، یعنی دقیقا همان فرآیندی که برای 

اسنایدر هم روی داد.
به نوشته این نشریه، آزمایشاتی به مدت دو سال و 
با حضور 4٠ داوطلب انجام شده که نشان می دهد 
ساعتهای مچی هوشمندی که با ضریب دقت بالایی 
می  نشان  را  پوست  دمای  افزایش  و  قلب  ضربان 
دهند می توانند به عنوان ابزاری کاربردی برای ارایه 
هشدارهای لازم به افراد در آستانه ابتلا مورد استفاده 
قرار گیرند زیرا این دستگاههای کوچک دارای همان 
حسگرهایی هستند که اسنایدر به خود متصل کرده 
ابزاری  روزها  این  گفت  توان  می  ترتیب  بدین  بود. 
کاربردی اما با قابلیت کمتر شناخته شده در اختیار 

داریم یعنی ساعتهای مچی هوشمند.

پیش بینی ابتلا به بیماری با ساعت مچی هوشمند

دانشمندان موفق شده یکی از نادرترین و گرانبها ترین  مواد روی کره زمین به نام 
هیدروژن متالیک را بسازند.

 حدود یک قرن پس از نظریه پردازی، بالاخره محققان دانشگاه هاروراد توانستند  
متالیک هیدروژن را بسازند.

اتم هیدروژن متالیک به وسیله پروفسور علوم طبیعی توماس دی کابوت، ایزاک 
سیلوا و رانگا دیاس دانشجوی پست دکترا ساخته شده است.

محققان برای ساخت آن نمونه کوچکی از هیدروژن را در فشار 495 پاسکال یا 
بیش از 71.7 میلیون پوند ب راینچ مربع قرار دادند. این میزان حتی از فشار هسته 
زمین هم بیشتر است.   درچنین وضعیتی مولکول های جامد هیدروژن می شکنند 

و مولکول های جداشده به هیدروژن اتمیک تبدیل می شوند که نوعی فلز است.  
هیدروژن متالیک تولید شده علاوه بر آن که به برخی سئوالات بنیادین درباره 
ماهیت ماده پاسخ می دهد، کاربردهای وسیعی دارد  و می توان در ابررساناها از آن 

استفاده کرد.
 سیلورا در این باره می گوید:  این نخستین نمونه از هیدروژن متالیک در زمین 

است.

یک شرکت خودروسازی پوششی شفاف از نقره برای شیشه جلوی خودرو ساخته 
که در زمستان مانند یخ شکن عمل می کند و در تابستان از گرمای داخل کابین 

خودرو می کاهد.
در سال های گذشته خودروسازان فناوری های مختلفی برای ساخت شیشه 
جلویی خودرو طراحی کردند. یکی از آنها شیشه جلویی بود که به وسیله رشته های 

الکتریکی که در شیشه کارگذاشته می شوند گرم می شوند.
 این روش از یخ زدن شیشه جلوی خودرو جلوگیری می کند. از سوی دیگر به 
راننده کمک می کند هنگامیکه نور کم است  یا  نور چراغ خودروهای روبرو مستقیم 

به سمت راننده می تابد، بهتر در جاده جهت یابی کند.
درهمین راستا شرکت فولکس واگن اعلام کرده  شیشه های جلویی جدیدی که 
برای خودرو ساخته که حاوی لایه ای شفاف و رسانا از نقره است. زیر این لایه نیز 

شیشه های لمینت شده قرار دارند.
به این ترتیب شیشه جلوی خودرو فقط با مصرف 4٠٠ تا 5٠٠ وات انرژی گرم 

می شود و مانند یک یخ شکن عمل می کند.
قرمز  مادون  اشعه  درصد   6٠ حدود  نقره  پوشش  آنکه  دیگر  جالب  نکته 
نورخورشید را منعکس می کند به این ترتیب فضای داخل خودرو در تابستان 

خنک تر می ماند.

دانشمندان هیدروژن متالیک ساختند

ساخت یخ شکن شیشه خودرو از نقره

نتایج شگفت انگیز مصرف روزانه زنجبیل

به کاهش  زنجبیل  زیرزمینی  یا ساقه  ریزوم  مصرف 
التهاب در روده بزرگ و روده کوچک کمک می کند که 
این شرایط خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ را کاهش 

می دهد.
به گزارش عصر ایران، زنجبیل از جمله گیاهان دارویی 
معطر و تند است که فواید سلامت مختلفی را ارائه می 
کند. اگرچه زنجبیل بومی آسیاست، اما هزاران سال است 
که در سراسر جهان کشت می شود و در دسترس قرار 

دارد.
به گزارش "بست هلثی گاید"، زنجبیل از مشخصات 
تغذیه ای قوی سود می برد و حاوی مواد مغذی مختلف 
از کربوهیدارت ها، قند، و فیبر تا انواع مختلف ویتامین 
ها، مواد معدنی و اسیدها است. تنها یک قاشق غذاخوری 
زنجبیل حاوی 1.٠7 گرم کربوهیدارت، ٠.1٠ گرم قند، 
٠.1٢ گرم فیبر، ٠.٠1 گرم اسید چرب امگا-6، و مقدار 
قابل توجه از ویتامین های B، و مواد معدنی مانند کلسیم، 
روی، مس، آهن، منیزم، منگنز، فسفر، پتاسیم، سلنیم، و 

سدیم است.
با توجه به مشخصات تغذیه ای استثنایی، زنجبیل طیف 
گسترده ای از فواید سلامت را ارائه می کند. در ادامه برخی 
دلایل که باید مصرف روزانه زنجبیل را در برنامه غذایی 

خود جای دهید را بیان می کنیم.
مبارزه با سلول های سرطانی

به صورت علمی مشخص شده است که زنجبیل توانایی 
نابود کردن سلول های سرطانی تخمدان، حتی سریع تر و 
موثرتر از داروهای مبتنی بر پلاتین که به بیماران مبتلا 
به سرطان داده می شوند را دارد. مصرف ریزوم یا ساقه 
زیرزمینی زنجبیل به کاهش التهاب در روده بزرگ و 
روده کوچک کمک می کند که این شرایط خطر ابتلا به 

سرطان روده بزرگ را کاهش می دهد.

کاهش التهاب
جینجرول ها، ترکیباتی در زنجبیل، برای مقابله با بیماری 
های مرتبط با التهاب بسیار موثر عمل می کنند. این 
ترکیبات توانایی کاهش درد و ورم عضلانی را در بیمارانی 
که از درد عضلانی و ورم مفاصل رنج می برند، دارند و 
برای افراد مبتلا به چاقی، آلزایمر و دیابت نیز بسیار مفید 

هستند.
تسکین دندان درد

مالش زنجبیل خام روی لثه ها به واسطه ویژگی های 
درمانی قوی این گیاه به تسکین دندان درد در مدت زمانی 

کوتاه کمک می کند.
تسکین گلودرد

طبیعی  های  درمان  قدرتمندترین  از  یکی  زنجبیل 
برای گلودرد و سرفه است. تمام آن چه باید انجام دهید 
جوشاندن چند برش زنجبیل در آب و ترکیب آن با عسل 
و آب لیمو است. این راه حل در پاکسازی گرفتگی بینی و 

تسکین گلو درد موثر است.
تسکین سردرد

ترکیب  فواید  از  توانند  می  میگرن  به  مبتلا  افرادی 
زنجبیل، نعناع بیابانی، و فلفل کاین بهره مند شوند. چند 
برش زنجبیل را با یک قاشق چایخوری نعناع بیابانی 
خشک شده و اندکی فلفل کاین ترکیب کرده و اجازه 

دهید به آرامی به جوش آید.
بهبود گوارش

چند برش زنجبیل را برای چند دقیقه در آب بجوشانید 
و این نوشیدنی را با عسل خام شیرین کنید. این نوشیدنی 

ناراحتی معده را آرام می کند و نفخ را از بین می برد.
توقف ریفلاکس اسید

 Molecular Research and بنابر مطالعه ای که در نشریه
Food Nutrition منتشر شد، ترکیبات موجود در زنجبیل 

می توانند شش برابر موثرتر از داروهای مسدودکننده اسید 
عمل کنند. برخلاف این داروها، زنجبیل خطر زخم معده 

یا سرطان معده را افزایش نمی دهد.
پیشگیری از بیماری صبحگاهی

بسیاری از بانوان بیان کرده اند که قرص های زنجبیل 
به آنها در کاهش تهوع و استفراغ کمک کرده است. با این 
وجود، مشورت با پزشک پیش از استفاده از درمان های 

جایگزین، از جمله مصرف زنجبیل، توصیه می شود.
تثبیت سطوح گلوکز

پژوهشگران درباره چگونگی کاهش قند خون توسط 
زنجبیل مطمئن نیستند، اما این ماده غذایی می تواند نقش 
موثری در این زمینه داشته باشد. برای عادی سازی سطوح 

گلوکز، یک لیوان آب زنجبیل را صبح هنگام بنوشید.
دردهای عضلانی

بنابر مطالعه ای که در نشریه Journal of Pain منتشر 
شد، دوز روزانه زنجبیل به کاهش درد عضلانی ناشی از 
آسیب عضلانی کمک می کند. برای تسکین درد عضلانی، 
خمیر زنجبیل را با زردچوبه ترکیب کرده و روی ناحیه 

تحت تاثیر قرار گرفته بمالید.
افزایش اشتها

دارویی،  ویژگی های  و  واسطه مزه طراوت بخش  به 
زنجبیل به تحریک اشتها کمک می کند. تمام آن چه باید 
انجام دهید جویدن یک تکه زنجبیل پیش از وعده غذایی 
است تا شیره گوارشی به حرکت درآمده و اشتهای شما 

افزایش یابد.
پیشگیری از تهوع پس از عمل جراحی

به صورت علمی مشخص شده است که زنجبیل در 
پیشگیری از تهوع و استفراغ پس از عمل جراحی، به ویژه 
جراحی های زنانه، موثر است. تنها کافی است یک تکه 

زنجبیل را بجوید.

شیوه برای مقابله با افسردگی زمستانی
زمستان با سوز و سرمایش و با روزهای کوتاهش باعث ایجاد افسردگی به خصوص 
در بین افراد حساس می شود. زمانی که به واسطه کوتاه شدن روزها نور خورشید کم 
می شود برخی افراد دچار بی حالی و حالت های افسردگی می شوند.  متأسفانه زمستان 
امسال نیز مصادف شد با حوادث تلخی که خلق همه را تنگ کرد و به اصطلاح دل و 
دماغی برای کسی نگذاشت. اما از آنجایی که زندگی در حرکت است باید با این حالت 
ها مقابله کرد. بهتر است با ایجاد تغییراتی در سبک زندگی و در پیش گرفتن تغذیه 
سالم افسردگی زمستانی را از خود دور کنید. در این مطلب چند توصیه برای این کار 

ارائه می دهیم. لطفاً با ما همراه باشید.
آیا شما افسرده اید؟

اگر در این ماه های اخیر احساس افسردگی می کنید بدانید که تنها نیستید. 
متخصصان معتقد هستند که آخرین هفته های دی بدترین هفته های سال هستند 
و بسیاری از افراد را درگیر افسردگی فصلی می کنند. روزهای سرد، ابری و تاریک بی 
حوصلگی و افسردگی را تشدید می کنند. اما هر کاری چاره ای دارد. کافی است کمی 

بیشتر مراقب خود باشید و توصیه های زیر را جدی تر بگیرید.
مرحله اول: ویتامین D مصرف کنید

در این روزها حتی در مواقعی که هوا آفتابی است بدن نمی تواند به میزان کافی 
ویتامین D تولید کند. علاوه بر این همه ما سعی می کنیم برای جلوگیری از 
سرماخوردگی لباس های ضخیم بر تن کنیم که به خودی خود مانع از تولید ویتامین 
D روی پوست می شود. چون این ویتامین در ناحیه پوست و از طریق تماس نور 
خورشید با آن سنتز می شود. از آنجایی که بدن ویتامین D را فقط به مدت محدودی 
ذخیره می کند بنابراین در مواقعی که نور خورشید کم است ذخیره تان کاهش پیدا 
کرده و احساس خستگی و بی حوصلگی خواهید داشت. یادتان باشد که کمبود 
ویتامین D می تواند در خوابتان نیز اختلال ایجاد کند که این مسئله نیز روی تشدید 

خستگی تأثیر مستقیم دارد.
توصیه های تغذیه ای

در فصل زمستان بهترین منبع تأمین ویتامین D از طریق مصرف محصولات لبنی 
غنی شده از این ویتامین خواهد بود. امیدواریم روزی فرا رسد که محصولات لبنی در 
ایران به طور گسترده غنی سازی شود و شیر و ماست غنی شده از این ویتامین به 
طور فراوان در دسترس مردم قرار گیرد. در برخی کشورها مانند کانادا برای پیشگیری 
از بروز کمبود این ویتامین اقدام به غنی سازی شیر کرده اند. متأسفانه در ایران نیز 
کمبود این ویتامین بین مردم رایج شده است و باید تصمیمات جدی برای مقابله با 
کمبود آن اتخاذ شود. علاوه بر مصرف محصولات لبنی غنی شده می توانید با مصرف 
ماهی آزاد، تخم مرغ و انواع قارچ ها و همچنین خاویار و اشپل ماهی به افزایش جذب 

این ویتامین کمک کنید.
میزان مصرف

در ماه های فصل زمستان میزان ویتامین D مصرفی 1٠٠٠ میلی گرم در روز 
توصیه شده است. اگر در خصوص مصرف مکمل شک دارید می توانید با پزشک 

مشورت کنید.
مرحله دوم: استرس را کاهش دهید

بدون شک زمانی که افسردگی بر فرد غلبه می کند مراقب های فردی سخت می 
شود. اما با این حال شما باید در همه حال مراقب خود باشید. برای کاهش استرس که 
تشدید کننده افسردگی محسوب می شود به ورزش هایی مانند یوگا و یا مدیتیشن 
بپردازید. پیاده روی روزانه داشته باشید. مصرف ویتامین B کمپلکس برای کاهش 
استرس مؤثر است. این ویتامین به تولید ناقل های عصبی در مغز کمک کرده و مانند 
مبدل مواد غذایی به انرژی عمل می کند. این ویتامین در محصولات غذایی حیوانی 
به وفور یافت می شود. یادتان باشد اگر داروهای ضداسید مصرف می کنید و یا اینکه 

تغذیه سالمی ندارید به احتمال زیاد ویتامین B کافی دریافت نمی کنید.
میزان مصرف

میزان ویتامین B کمپلکس توصیه شده 1٠٠ میلی گرم در روز است. میزان ویتامین 
B1٢ نیز بیش از 1٠٠٠ میلی گرم در روز توصیه شده است. می توانید با مشورت با 

پزشکتان در صورت لزوم اقدام به مصرف این مکمل ها بکنید.
مرحله سوم: مغزتان را تغذیه کنید

آیا می دانید که مغز از مواد چرب تشکیل شده است؟ بنابراین لازم است که از 
چربی های خوبی مانند چربی های موجود در ماهی و محصولات لبنی برای تغذیه 
آن استفاده شود. اگر در بدنتان فقط چربی های مضر انباشته شده باشد مغز که از این 
چربی ها تغذیه می کند دچار مشکل خواهد شد. به این ترتیب که دچار افکار منفی و 
افسردگی می شوید. نتایج پژوهش های علمی نشان می دهند که جذب امگا 3 کافی 
به مقابله با افسردگی )با یا بدون دارو( کمک می کند. برای جذب میزان کافی از این 
اسیدهای چرب ضروری کافی است که سه تا پنج مرتبه در هفته ماهی های چرب 
میل کنید. ماهی آزاد یکی از منابع خوب امگا 3 است. البته ماهی های کوچک مانند 
ماهی ساردین نیز میزان زیادی از این اسیدهای چرب را وارد بدن می کند. یادتان 
باشد که جذب کافی امگا 3 از طریق مصرف مواد غذایی کمی دشوار است. بنابراین 
متخصصان توصیه می کنند که از مکمل استفاده شود. با مصرف این مکمل ها میزان 
التهاب ها بدن کاهش پیدا کرده، مفاصل نرم تر می شود و پوست و موها براق تر، سالم 

تر و درخشان تر می شوند.
میزان مصرف

میزان نیاز بدن به امگا 3 روزانه بین 1٠٠٠ تا ٢٠٠٠ میلی گرم تخمین زده شده 
است. اگر اقدام به مصرف روغن ماهی یا همان مکمل امگا 3 می کنید حتماً مارک 
های معتبر را خریداری کنید. ممکن است ماهی ها به جیوه و فلزات سنگین آلوده 
شده باشند و این ترکیبات در روغن آن نیز تجمع کند. بهتر است از روغن ماهی 
های کوچک تر استفاده شود. این ماهی های کوچک در پایین ترین قسمت زنجیره 
غذایی قرار داشته و در طول عمر کوتاه مدت خود کمترین آلودگی به این فلزات 

سنگین را دارند.
حرف آخر

کنترل افسردگی زمستانی در دستان خودتان است. با وجود اینکه بروز این نوع 
افسردگی بدون دخالت شما بروز می کند اما می توانید با یوگا و مدیتیشن و همچنین 
شنا و ورزش های سبک روزانه با آن مقابله کنید. توصیه های غذایی ارائه شده را نیز 

جدی بگیرید و برای کنترل احساسات منفی تلاش کنید.

از بین بردن لکه های قهوه ای روی پوست 
به روشهای خانگی 

لکه های قهوه ای پوست که مزاحم زیبایی چهره هستند باید درمان شوند. برای 

درمان سریع این لکه های پوستی راههای مختلفی در طب مدرن و طب سنتی وجود 
دارد که در این بخش ما به معرفی بهترین راه درمان خانگی خواهیم پرداخت.

به گزارش گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ افزایش سن باعث تغییرات 
زیادی در بدن می شود یکی ازاین تغییرات ایجاد لکه های قهوه ای برسطح پوست 
دستها است که باعث می شود برخی از سالمندان از این ظاهر جدید ناراحت شوند 
اما راه حلی فوری برای حذف آنها وجود دارد. لکه های قهوه ای معمولاً در مناطقی 
از پوست دستها که در تماس با نور خورشید است رفته رفته به وجود می آیند و می 
توانند باعث ایجاد ظاهر نامناسب در پوست شوند. برای از بین بردن لکه هایی که به 
درمان با داروهای شیمیایی معمولاً پاسخ نمی دهند می توان از ترکیب عسل و پیاز 
استفاده کرد و با مداومت در مصرف لکه ها را از روی پوست پاک کرد. برای درست 
کردن این ترکیب درمانی به یک عدد پیاز تازه نیاز دارید و پس از خرد کردن پیاز آن را 
با مقداری عسل ارگانیک ترکیب کرده به هم بزنید تا یک محلول یکدست ایجاد شود. 
این ترکیب را می توانید به وسیله پنبه به نقاط دارای لکه های زرد پوستی بر روی 
دست کشیده و برای مدتی بگذارید تا باقی بماند و خشک شود. در کمتر از یک ماه 
لکه ها به طور کامل از روی پوست پاک شده و نیزچین و چروک های احتمالی از بین 
می روند. هر دو ماده به کار رفته دراین ترکیب شامل عسل و پیاز دارای خواص درمانی 
منحصربفرد برای سلامت بدن هستند، در عسل مواد پاک کننده لایه بردارو ترمیم 
کننده سلول های پوستی وجود دارد همچنین در پیاز مواد ضد عفونی کننده و ضد 
باکتریایی وجود دارد که دست ها را جوان می کنند.  کارشناسان در عین حال توصیه 
می کنند افراد از کرم های ضد آفتاب برای حفاظت دستها و صورت خود در مقابل نور 
خورشید استفاده کنند همینطور با مرطوب نگه داشتن دستها بویژه پس از استفاده 
مواد شوینده مانع از خشکی، التهاب و نیز ایجاد چین و چروک در دستهای خود شوند.
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 دانشمندان توانسته اند با تغییرات ژنتیکی گوجه فرنگی هایی تولید کنند که طعم 
بهتری دارند.

اصولا گوجه فرنگی هایی که در باغچه های خانگی کاشته می شود طعم بهتری 
از گوجه فرنگی هایی دارند که در بازار فروخته می شوند.    محققان دانشگاه فلوریدا 

متوجه شده اند دلیل تمایز طعم گوجه فرنگی ها فرایندهای گلخانه ای و بارگیری 
نیست بلکه ژنومی در خود میوه است.  مواد شیمیای طبیعی که به میوه طعم می 
دهند در گوجه فرنگی های مدرن وجود ندارند. از دهه 194٠ میلادی کشاورزان با 
استفاده از جهش ژنتیکی توانسته اند رنگ قرمز گوجه فرنگی را حفظ کنند. اما این 
جهش یک پیامد ناخواسته نیز داشت. آن کاهش شکر و مواد شیمیایی بود که به 
طعم میوه مربوط بود. در نتیجه گوجه فرنگی هایی با ظاهر زیبا اما بدون طعم در بازار 
رواج یافت. به همین دلیل دانشمندان با شناسایی ژنوم طعم دهنده در گوجه فرنگی 
ها سعی دارند آن را در محصولاتی که به طور تجاری به بازار عرضه می شوند، به کار 
گیرند. هری کلی مولف اصلی این تحقیق می گوید: ما بخشی را که نیم قرن پیش 
خراب شده بود، تعمیر کرده ایم. به این ترتیب گوجه فرنگی ها به یک قرن قبل بر می 
گردند، یعنی زمانی که طعم بر ظاهرشان ارجحیت داشت. این گروه ساختار شیمیایی 
و ژنتیکی  حدود 4٠٠ نوع گوجه فرنگی را بررسی کردند و آن را با گوجه فرنگی های 
قدیمی و خوش طعم ترکیب کردند تا متوجه شوند کدام ژن و مواد شیمایی بیشترین 
نقش در طعم میوه را دارند. آنها به خصوص ژن های جایگزینی را بررسی کردند که 
به دلیل جهش فعال شده بودند.  آنها به این طریق توانستند موارد ناخواسته را جدا 
کنند.  بنابراین در آینده ای نه چندان دور گوجه فرنگی هایی که از بازار می خریم  

طعم بهتری خواهند داشت.  

محققان ایرانی موفق به طراحی و ساخت اولیه دستگاه 
شبیه سازی حرکت های قایقرانی شدند؛ این دستگاه با 

کمترین هزینه ای قابلیت استفاده در منزل را دارد.
اریسیان، مجری طرح دستگاه شبیه سازی   زهره 
رشته قایقرانی در گفتگو با خبرنگار مهر  اظهار داشت: 
موفق شدیم برای اولین بار، با مطالعه و تحقیق روی 
سیستم محرکه و زوایای نشستن در حالت های مختلف 
برای رشته قایق رانی دستگاهی شبیه به آن را طراحی 

کنیم.
 وی با بیان اینکه رشته قایقرانی 5 رشته  روئینگ، 
کایا، کانوپلو،  کانو و دراگامبوت دارد، خاطر نشان کرد: 
با دستگاه شبیه سازی طراحی شده، حرکت های رشته 
قایقرانی در این 5 رشته قابل شبیه سازی است تا با 
استفاده از آن بتوان به صورت حرفه ای این ورزش را 
یاد گرفت.اریسیان با بیان اینکه سیستم شبیه سازی 
حرکت های رشته قایقرانی با پوزیشن های مختلف را 
می توان در منزل به راحتی به کار برد، عنوان کرد: نمونه 

خارجی این دستگاه قابلیت استفاده در منزل را ندارد در 
صورتیکه سیستمی که طراحی کرده ایم را می توان در 
منزل به راحتی به کار برد. این سیستم به راحتی قابل 
تا شدن است.این مدرس دانشگاه علم و صنعت خاطر 
نشان کرد: سیستم شبیه سازی رشته قایقرانی چند 
منظوره است؛ با توجه به اینکه رشته قایقرانی می تواند 
در چربی سوزی)چربی های دور شکمی( موثر باشد 
بنابراین استفاده از این دستگاه نیز در کاهش این امر 
موثر و مفید است.به گفته اریسیان، کارشناسان ورزشی 
این دستگاه را مورد تایید قرار داده اند  و تاکید دارند که 
از این دستگاه می توان در موارد دیگر و انجام چندین 
حرکت مفید استفاده کرد.وی با بیان اینکه البته کسانی 
که طالب یادگیری قایقرانی هستند، مخاطب اصلی 
به شمار می روند، گفت: این دستگاه نسبت به نمونه 

خارجی از قیمت پایینی برخوردار است.
این محقق، سیستم شبیه سازی رشته  به گفته 
قایقرانی منحصرا توسط امریکاییها و کاناداییها ساخته 

شده و به دلیل تحریم ها اجازه ورود به کشور ما را ندارد 
به همین دلیل نمونه خارجی آن در کشور وجود نداشته 
که بر اساس آن چنین دستگاهی را طراحی کنیم؛ کنون 

دانش فنی ساخت این دستگاه را بدست آورده ایم.
وی با بیان اینکه تمام ضعف های نمونه خارجی را با 
هزینه پایین در این نمونه ایرانی پوشش داده ایم، گفت: 
افراد از رنج سنی 1٠ سال می توانند رشته قایقرانی را 
دنبال کنند؛ از این رو کاربران این سیستم می تواند از 
همین سن باشند.وی با بیان اینکه این سیستم قابلیت 
تنظیم شدن متناسب با سن افراد را دارد، گفت: در واقع 
اندازه های بدنی کاربران، در تمام طیف های سنی از نظر 
نشیمن، زوایای پا، ارتفاع نشستن و... دراین دستگاه در 
نظر گرفته شده است.اریسیان با بیان اینکه این سیستم 
ثبت اختراع شده است، افزود: اکنون در مرحله ساخت 
آن هستیم؛ این سیستم با همکاری پژوهشگاه تربیت 
بدنی به این مرحله رسیده و در صدد هستیم تا آنرا به 

تولید انبوه برسانیم.

گوجه فرنگی های آینده خوش طعم تر می شوند

دستگاه شبیه سازی قایقرانی ساخته شد
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شهردار قم  خبرداد

اختصاص بودجه ۲50 میلیاردی
 برای احداث کارخانه زباله سوز 

شهردار قم از اختصاص بودجه ٢5٠ میلیاردی برای احداث کارخانه زباله سوز در 
سال آینده خبر داد. 

سیدمرتضی سقائیان نژاد ، با بیان اینکه سال گذشته با توجه به نبود برنامه 
راهبردی، بودجه پروژه محور ارائه شد اظهار کرد: بودجه ما در سال گذشته در راستای 
رفع بدهی های شهرداری، توسعه برنامه های زیست محیطی، تکمیل پروژه های نیمه  
تمام و تدوین برنامه قم 14٠٠ ارائه شد و توانستیم تمام این اهداف را محقق سازیم. 
وی با بیان اینکه بسیاری از پروژه های نیمه تمام تکمیل شده و بیش از 3٠٠ هکتار 
به فضای سبز شهری اضافه شده است گفت: در قسمت  پسماند و نظافت شهری نیز 

با مبنای آموزش شهروندی اقدامات گسترده ای را امسال اجرایی کردیم.
شهردار قم با اشاره به تصویب برنامه قم 14٠٠، تدوین بودجه عملیاتی برای سال 
96 را مورد توجه قرار داد و گفت: بودجه شهرداری برای سال آینده با رقمی بالغ 
بر ٢ هزار میلیارد تومان آماده شده که 5٠٠ میلیون یورو فاینانس خط مترو نیز به 
آن اضافه می شود. وی با بیان اینکه مجموع بودجه سال آینده شهرداری بالغ بر 4 
هزار میلیارد تومان است گفت: این رقم افزایش بیش از 49 درصدی بودجه سال 
آینده نسبت به بودجه هزار و 3٠٠ میلیاردی امسال را نشان می دهد. سقائیان نژاد با 
تاکید بر اینکه 83 درصد بودجه شهرداری در سال آینده عمرانی و 17 درصد جاری 
است افزود: در تهران بودجه های جاری 31 درصد و در تبریز 44 درصد است که 
این کاهش نیز گامی در راستای اقتصاد مقاومتی است. وی با اشاره به اولویت بندی 
صورت گرفته در تدوین بودجه شهرداری خاطرنشان کرد: در حوزه توسعه فضای 
سبز، توسعه معابر، قطار شهری، فرهنگیT ورزشی و... اعتبارات رشد خوبی داشته 
و سعی داریم تا سال 14٠٠ به مرور اهداف برنامه را محقق کنیم. شهردار قم با 
تاکید بر اینکه ٢5٠ میلیارد تومان برای احداث کارخانه زباله سوز و هاضم اختصاص 
گرفته است افزود: بخشی از این اعتبار sil آورده شهرداری و بخشی نیز sil آورده 
سرمایه گذار خواهد بود که سال آینده این پروژه اجرایی می شود. وی خاطرنشان 
کرد: تا یک ماه آینده شورا فرصت دارد که بودجه پیشنهادی شهرداری را بررسی 

کرده و قبل از پایان سال به شهرداری ابلاغ کند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

سیستم ارجاع بیمار به پزشک متخصص
 باید اجرایی شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اجرایی شدن سیستم ارجاع بیمار به 
پزشک متخصص گفت: اگر سیستم ارجاع در نظام سلامت کشور اجرایي نشود، 

طرح تحول ناقص خواهد بود. 
ابوالفضل ایرانی خواه در بازدید قائم مقام وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی از 
مراکز و پایگاه های بهداشتی استان اظهار کرد: طرح تحول نظام سلامت یک حرکت 
بی نظیر در کشور بود که امروزه به لطف خداوند به مراحل خوبی از کار رسیده است.

وی تصریح کرد: این کار به تازگی شروع شده و ممکن است در مسیر مشکلاتی نیز 
وجود داشته باشد که نباید مایوس و دلسرد شده و باید همواره به فکر توسعه و تقویت 
آن باشیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم به سیستم ارجاع اشاره کرد و گفت: اگر 
سیستم ارجاع در نظام سلامت کشور اجرایی نشود، طرح تحول ناقص است و تامین 
سلامت جامعه موجب اتلاف هزینه های تشخیصی درمانی بی حاصل خواهد بود.  
وی تصریح کرد: از سوی دیگر عدم توجه به این موضوع، موجب سرگردانی بیمار، 
نارضایتی متقابل پزشک و مردم از یکدیگر، عدم ارتباط موثر علمی بین پزشکان 
عمومی و رشته های مختلف تخصصی با یکدیگر و نیز پیامدهای منفی علمی و 
اقتصادی متعدد دیگر خواهد شد. ایرانی خواه گفت: در این زمینه هنوز در نقطه صفر 
هستیم و آرزوی دیرینه جامعه پزشکی نیز رسیدن به سیستم ارجاع است که در 
صورت تحقق آن علاوه بر توجه به اقتصاد مقاومتی، قطعا شاهد صرفه جویی بسیاری 
در هزینه ها نیز خواهیم بود. وی به راه اندازی کلینیک های ویژه در سطح شهر و 
حضور متخصصان پزشکی اشاره کرد و افزود: این کلینیک ها، باید به گونه ای مدیریت 
شود که تنها بیماری را پذیرش کنند که از طریق مراکز و پایگاه های بهداشتی معرفی 
شده باشند، یعنی در ابتدا پزشک عمومی به صورت رایگان در مراکز بهداشتی بیمار 
را معالجه کرده و در صورت نیاز پزشک را به متخصص معرفی کند. رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم بیان کرد: در بسیاری از موارد بیمار به مطب متخصص مراجعه 
می کند که هیچ نیازی به این حضور نیست و تنها وقت بیمار و پزشک گرفته شده 
و هزینه های گزافی نیز صرف می شود. وی به فعالیت تیم سلامت اشاره کرد و گفت: 
فعالیت تیم سلامت در حوزه بهداشت بسیار ارزشمند بوده و مقدم  بر درمان است 

و اعتقاد داریم که توجه به این امر می تواند برکات بسیاری را در کشور داشته باشد.

مردم از حادثه پلاسکو عبرت بگیرند 

انفجار در قم یک کشته و 4 مجروح
 بر جای گذاشت 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: حادثه انفجار خیابان 
تولید دارو منجر به فوت یک مرد و مصدوم شدن چهار نفر دیگر شد. 

مهدی فراهانی ام ، با اشاره به وقوع حادثه انفجار در خیابان امام خمینی محله 
تولید دارو که ساعت 17  روز پنجشنبه  رخ داد اظهار کرد: اطلاع رسانی در ارتباط با 
علت وقوع این حادثه که انفجار کپسول گاز یا آبگرمکن بود با آتش نشانی است ولی 
آنچه که اهمیت دارد این است که پس از اطلاع به اورژانس 115 مبنی بر ریزش آوار 

بر اثر وقوع انفجار، پنج دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام شد.
وی با بیان اینکه زمان حضور خودروهای امدادی اورژانس 115 و آتش نشانی در 
محل حادثه تقریبا یکسان بود تصریح کرد: بر اثر وقوع این حادثه نه تنها ساختمان 
حادثه دیده ویران شد بلکه بر اثر شدت انفجار ساختمان های مجاور نیز آسیب 
دیدند. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم با اشاره به مصدومان 
این حادثه بیان کرد: مردی حدود 35 ساله که براثر ریزش آوار دچار صدمات 
جسمانی شدیدی شده بود از نخستین لحظه های حضور نیروهای امدادی مورد 
احیا قرار گرفت و به یکی از مراکز درمانی قم منتقل شد که با وجود تلاش پرسنل 
اورژانس 115 در بیمارستان فوت کرد. وی مصدوم دیگر این حادثه را مردی 3٠ 
ساله ذکر کرد و گفت: این مرد بر اثر انفجار دچار 35 درصد سوختگی شده بود و با 
آمبولانس اورژانس 115 به مرکز درمانی انتقال یافت. فراهانی اضافه کرد: این دو نفر 
به صورت مستقیم از وقوع این حادثه آسیب دیدند ولی به دلیل وسعت حادثه دو 
خانم کهنسال که در مجاورت و همسایگی این ساختمان قرار داشتند دچار عارضه 
قلبی شدند که با آمبولانس اورژانس 115 به مرکز درمانی انتقال یافتند. معاون مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم ادامه داد: در این حادثه خانم دیگری که 

باردار بود دچار عارضه قلبی شد که به صورت سرپایی مورد درمان قرار گرفت.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن ابراز تاسف از وقوع این حادثه گفت: 
قم بستر این نوع حوادث است ولی مردم در مواجهه با این گونه حوادث کمترین 
همکاری را با دستگاه های امدادی دارند.  فراهانی اضافه کرد: متاسفانه مردم نه تنها 
در محل حادثه تجمع کرده بودند بلکه در کوچه های باریک محل های قدیمی 
خودرو پارک بود و خودروهایی هم که در حال عبور بودند راه را برای خودروهای 
امدادی باز نمی کردند و مانع امدادرسانی نیروهای امدادی می شدند. معاون مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خاطرنشان کرد: امیدواریم حادثه پلاسکو 
برای مردم ما تغییر فرهنگ را به دنبال داشته باشد زیرا که یک ثانیه برای نیروهای 

اورژانس و آتش نشانی برابر با نجات جان یک انسان است.

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

واگذاری 36 هزار هکتار اراضی کشاورزی و 
غیر کشاورزی به قمی ها

 مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی استان قم از واگذاری ٢4 هزار هکتار اراضی 
کشاورزی و حدود 1٢ هزار هکتار اراضی مربوط به طرح های غیر کشاورزی توسط 

مدیریت امور اراضی در استان قم از ابتدای تاسیس تاکنون خبر داد.
محمد ابراهیم نجابت در همین راستا به تشریح فعالیت های این سازمان پرداخت 
و گفت: واگذاری زمین های کشاورزی و غیر کشاورزی، باقیمانده اصلاحات ارضی 
و رفع تداخل اراضی دولتی و غیر دولتی به منظور اهدای سند به کشاورزان از اهم 
وظایف سازمان امور اراضی است. وی در ادامه خاطرنشان کرد: مدیریت امور اراضی 
از ابتدای تاسیس تاکنون ٢4 هزار هکتار اراضی کشاورزی و حدود 1٢ هزار هکتار 
اراضی مربوط به طرح های غیر کشاورزی شامل زمین های شرکت شهرکهای 
صنعتی، منطقه ویژه سلفچگان، مجتمع های بین راهی و ... و طرح های وابسته 
به کشاورزی مانند دامداری و مرغداری واگذار کرده است. نجابت با اشاره به دیگر 
فعالیت های مدیریت امور اراضی اظهار کرد: تکمیل بانک اطلاعات اراضی که تمام 
اطلاعات واگذاری ها و ... در این بانک جمع آوری شده است و همچنین تکمیل 
خدمات الکترونیک در واگذاری اراضی کشاورزی، غیر کشاورزی و تغییر کاربری از 

مهمترین فعالیت های دیگر این مدیریت بوده است.

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: باید 
شبکه ملی فضای مجازی تقویت شده و محتوای دینی 

مناسب به آسانی در دسترس قرار بگیرد. 
وی عصر پنجشنبه در دیدار جمعی از مسئولان و 
بسیجیان سازمان بسیج رسانه کشور اظهار کرد: امروزه 
نسل جوان و نوجوان کشورمان تحت شدیدترین بمباران 
تبلیغاتی دشمنان بوده و باید با ترویج آموزه های دینی 

آنها را از کودکی در برابر این هجمه ها واکسینه کنیم. 
وی با بیان این که رسانه ها در جامعه اسلامی، وظایف 
و رسالت های مهمی برعهده داشته و همواره باید رضایت 
خداوند متعال را مدنظر داشته باشند، خاطرنشان کرد: 
امروزه رسانه ها بسیار گسترده و متنوع شده و نقش 
اصلی را برعهده گرفته اند و بعید نیست که در آینده 
با توسعه و پیشرفت های بیشتری همراه باشند، چراکه 
حکومت جهانی حضرت ولیعصر)عج( نیازمند رسانه های 

بسیار قوی است. 
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به قدرت رسانه های 
غربی، بر ضرورت تقویت رسانه های اسلامی و انقلابی 
برای مقابله با دشمنان و غلبه بر رسانه های آنها تاکید 
کرد و گفت: جبهه باطل همواره با نگاه منفعت طلبانه 
خود، مدافعان حق را در حاشیه قرار داده و در این جهت 

آزادانه به دروغ، تهمت و فسادانگیزی اقدام می کند. 
وی با بیان این که بر اساس آموزه های دینی، مومنان 
نباید به دلیل جمعیت کمتر از گام نهادن در مسیر حق و 
حقیقت پشیمان شده و مسیر خود را تغییر دهند، اظهار 
داشت: همرنگ جماعت شدن کار بسیار نکوهیده ای 
است، زیرا انسان آزاده باید بر اساس اصولی که پذیرفته 
است عمل کند و مسلمانان باید همواره به رعایت اصول 

و ارزش های اسلامی اهتمام داشته باشند. 

این مرجع تقلید با اشاره به برخی دروغ پردازی ها، 
شایعه پراکنی ها و افشای اسرار در رسانه ها که بر خلاف 
آموزه های اسلامی است، گفت: برخی رسانه ها که 
اهداف نامشخصی دارند، شایعاتی را در فضای مجازی 
علیه افراد گسترش می دهند که شاید راست یا دروغ 
باشد، اما به هر حال کار بسیار نادرست و ناپسندی است 

و آبرو و شخصیت مردم باید حفظ شود. 
وی با بیان این که برخی از شایعه ها ریشه مذهب را 
هدف قرار داده و در قرآن کریم نیز پرهیز از شایعه پراکنی 
مورد تاکید قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: امروزه 
فضاهای مجازی مشکلات بسیاری را در ابعاد گوناگون 

ایجاد کرده اند و کسانی که به دنبال ترویج فساد هستند، 
از این فضاها به صورت گسترده استفاده می کنند، در 

حالی که مقابله با این فضاها کار آسانی نیست. 
وی در پایا،ن شبهه افکنی دینی و اعتقادی، گسترش 
مفاسد اخلاقی و اجتماعی و اهانت به مقدسات با کمال 
وقاحت را از جمله روش های نفوذ فرهنگی دشمنان 
دانست و گفت: در این شرایط که ابزار گناه و فسادانگیزی 
به راحتی در اختیار افراد قرار گرفته است، رسالت بسیج 
رسانه بسیار سنگین تر از گذشته است و در مقابل این 
هجمه های فرهنگی و اعتقادی نباید حالت انفعالی داشته 

باشند. 

آیت الله مکارم شیرازی:

 شبکه ملی فضای مجازی تقویت شود

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: حوزه انقلابی باید برای حفظ 
حکومت اسلامی که قدرت ظاهری مستکبران را از بین برد و به ملت ایران آزادی و 

استقلال داد، تلاش کند. 
وی روز پنجشنبه در همایش »حوزه انقلابی و رسالت های آن« در مصلای شهر 
مقدس قم، افزود: در زمان ما اتفاقی رخ داد که در سرنوشت ملت ایران و سایر ملت ها 
تاثیر داشت، قرن ها مستکبران در کشورهای مختلف دست اندازی کردند و با تهاجم 

فکری، فرهنگی و اقتصادی سرمایه های مردم را از بین بردند.
وی با بیان این که تلاش مستکبران تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی عقب نگاه داشتن 
مسلمانان از صحنه های سیاسی و اجتماعی بود، گفت: با پیروزی انقلاب و تجلی ولایت 
فقیه، سرنوشت ملت ما تغییر کرد و مردم با پیروی از فرمان رهبر خود و مجاهدت فراوان 

اجازه ندادند مستکبران برای آنها تصمیم گیری کنند.
آیت الله نوری همدانی افزود: اما امام خمینی )ره( چون فقیه و عارف بودند توانستند در 

جامعه تاثیر مثبت گذارند و مردم را به سمت قیام برای خدا حرکت دهند.
وی ادامه داد: مطالعه کتاب های صحیفه نور، دفتر تبیان و وصیت نامه امام راحل)ره( 
برای شناخت ارزش های انقلاب اسلامی و مسیری که ملت ایران برای رسیدن به 
جایگاه امروزی طی کرد، بسیار مفید است و هر فرد انقلابی باید با این کتاب ها آشنایی 

داشته باشد.
آیت الله نوری همدانی گفت: متولیان امور حوزه ها باید بدانند انقلاب اسلامی چراغ 
و پرچمی است که باید همواره روشن و پایدار باشد، چراکه این انقلاب قدرت ظاهری 
مستکبران را در هم شکست و برکت های فراوانی برای آزادی خواهان در سراسر عالم 

داشت.
وی بیان کرد: حوزویان پیش تازان عرصه انقلاب هستند، بنابراین باید همواره برای 
تقویت و بسط انقلاب در صحنه باشند و برای این کار لازم است، شاخص های انقلاب 

اسلامی را بشناسند.
وی ادامه داد: نخستین ثمره انقلاب شکوفایی مساله ولایت فقیه بود، امام راحل )ره( 

فقیه و عالمی توانمند بود که توانست در جایگاه ولی فقیه در کل جهان تاثیرگذار باشد، 
بعد از ایشان نیز آیت الله خامنه ای به بهترین صورت، رهبری حاکمیت اسلامی را 

برعهده گرفته اند و انقلاب مسیر رو به کمال خود را با قدرت طی می کند.
این مرجع تقلید گفت: در حاکمیت اسلامی تنها باید اراده ولی فقیه مورد توجه قرار 
گیرد و این که گاهی در رسانه ها و روزنامه های کشور به نظر می رسد ٢ اراده درصحنه 
های سیاسی و اجتماعی کشور وجود دارد درست نیست، در حکومت اسلامی باید به 

دنبال یک سیاست واحد در جهت تقویت نظام اسلامی بود.
وی افزود: استکبارستیزی، رکن دیگر انقلاب اسلامی است که باید در حوزه انقلابی 
مورد توجه قرار گیرد، دشمنان از انقلاب ضربه خورده اند و هیچ گاه با ما دوستی نخواهد 

کرد، مذاکره با دشمنانی که از ما کینه دارند معنا ندارد.
وی ادامه داد: سومین شاخص انقلاب، احیای فرهنگ جهاد و شهادت است، این 
فرهنگ باید در جامعه تقویت شود، جهاد در کنار وجود عالمان برجسته از ارکان قدرت 

اسلام است که توطئه دشمنان را در میدان عمل خنثی می کند.
آیت الله نوری همدانی گفت: مساله دیگری که در انقلاب اسلامی دنبال شد، زنده 
کردن شجاعت و خودباوری در میان مردم ایران بود؛ به طور کلی این انقلاب برای مردم 

است و آنان صاحبان اصلی نهضت هستند.
وی افزود: مسئولان باید با تواضع برای حل مشکل های مردم تلاش و میدان را برای 
حضور قشرهای مختلف جامعه در صحنه های مختلف باز کنند، چراکه مردم ما در 
دوران های مختلف همچون دفاع مقدس به خوبی نشان دادند که پشتیبان انقلاب 

هستند.
وی بیان کرد: مساله حضور زنان با حفظ ارزش های اسلامی در جامعه نیز از 

دستاوردهای انقلاب اسلامی بود.
وی ادامه داد: موضوع بسیج مردمی و مبارزه با رژیم صهیونیستی نیز از ارکان ثابت 

انقلاب اسلامی است که در طول این سال ها با قدرت دنبال شده است.
این مرجع تقلید گفت: حوزه های علمیه برای لبیک گفتن به فرمایش های رهبر 
معظم انقلاب در خصوص انقلابی مانده حوزه ها تا کنون اقدام های علمی و عملی 
فراوانی انجام داده اند و متولیان و استادان حوزه تلاش کرده اند با حضور در صحنه در 

مقابل توطئه های نظام استکبار ایستادگی کنند.
وی افزود: حوزه های علمیه باید به دنبال پرورش فقیهان انقلابی باشند، چراکه فقیهان 
نقش تاثیرگذاری در هدایت مردم جامعه به سمت سعادت و حفظ دستاوردهای انقلاب 

دارند.
آیت الله نوری همدانی هم چنین گفت: امروز یک مساله ای به نام فضای مجازی به 
وجود آمده است، دشمنان اسلام در این فضا هر روز مطالبی را علیه اسلام منتشر می 
کنند، باید اقدام های دشمن در این بخش رصد و پاسخ مناسب به شبهات آنها در کوتاه 

ترین زمان توسط فرهیختگان حوزه داده شود.
وی در پایان با بیان این که امید است انقلاب اسلامی به انقلاب جهانی حضرت 
مهدی)عج( ختم شود، افزود: حوزه انقلابی باید دستاوردها و برکت های انقلاب اسلامی 

را برای ملت ایران و سایر مردم جهان بیان کند.

مدیر حوزه های علمیه کشور با برشمردن برخی شاخص 
نفی تحجر و  به  انقلابی گفت: توجه  های مهم حوزه 
روشنفکری های غلط از شاخصه های حوزه انقلابی است. 
الله علیرضا اعرافی عصر پنجشنبه در همایش  آیت 
»حوزه انقلابی و رسالت های آن« در مصلای قدس شهر 
قم خاطرنشان کرد: حوزه انقلابی راه را هم برهرگونه تحجر 
و مقدس مآبی هایی که امام از آن ناله می کردند و هم 
بر روشنفکرزده های غرب گرا و معطوف به تمدن غرب، 

می بندد.
وی با اشاره به این که حضور در عرصه بین الملل از 
شاخصه های حوزه انقلابی است، گفت: سوگمندانه باید 
بگوییم با وجود همه پیشرفت های حوزه های علمیه، ولی 
در عرصه بین الملل همچنان جای ما خالی است و در این 

زمینه نیاز به تلاش، حضور و قدم های بیشتری داریم.
وی گفت: حوزه انقلابی بر رویکرد و حضور جدی در 
عرصه بین المللی تاکید دارد و ما نیز معتقد به این رویکرد 

بین المللی هستیم.
وی با اشاره به این که تفکر »نه عزه نه لبنان«، تفکر 
فتنه آلود غیراسلامی است، تصریح کرد: چشم های تیزبین 
حوزه انقلابی باید فراتر از مرزهای مشخصی را ببیند و به 
عنوان فردی با بیش از 3٠ سال تجربه بین المللی می 
گویم، در این عرصه باید حضور جدی و فعال داشته باشیم.

اعرافی با بیان این که حوزه انقلابی بر ولایت، مرجعیت 
و اندیشه امام راحل و رهبر معظم انقلاب تکیه دارد، گفت: 
مرجعیت یک نهاد فاخر حوزه های انقلابی است که از دل 
آن نهضت ها و انقلاب های شکوهمند شکل گرفته است 
و در عصر ما این نهاد ارزشمند نیز تولیدکننده یک اصل 

مترقی به نام ولایت فقیه است.
وی بیان داشت: اگر کسی مرجعیت را به گونه ای تفسیر 
کند که ولایت فقیه در زاویه قرار بگیرد این اندیشه ناقصی 

است.
در  فقیه  ولایت  امروز  گفت:  قم  موقت  جمعه  امام 
شخصیتی مانند رهبر معظم انقلاب تجلی پیدا کرده است 
که از مراجع بزرگ تقلید و مقتدای بزرگ حرکت های 
اسلامی است و این در متن حوزه باید مورد توجه قرار 

گیرد.
اعرافی، اعتقاد عمیق به اسلام سیاسی را از دیگر شاخصه 
های حوزه انقلابی دانست و گفت: اندیشه سیاسی اسلام از 

مترقی ترین اندیشه های بشری است.
وی ادامه داد: حوزه علمیه قم این آمادگی را دارد که بر 

سرنظام سیاسی اسلام با متفکران عالم گفت و گو کند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور بیان داشت: در 

حوزه انقلابی، اسلام یک دین جامع و شامل و کامل است 
و حوزه باید به مسائل پاسخ دهد.

وی، در کنار مردم و مستضعفان بودن را از شاخصه های 
دیگر حوزه انقلابی ذکر کرد و گفت: حوزه و روحانیتی که 

از مردم فاصله بگیرد انقلابی نیست.
اعرافی توجه به رویکردهای معنوی و اخلاقی را از دیگر 
شاخصه های حوزه انقلابی دانست و خاطرنشان کرد: حوزه 
انقلابی به منظومه اخلاق حوزوی پایبند است. وی ادامه 
داد: حوزه انقلابی دارای تحلیل سیاسی درست از جریان 

ها و جریان شناسی دقیق از غرب و تمدن غربی است.
اعرافی با اشاره به این که حوزه انقلابی در برابر نفوذ، 
حساس، بیدار و آگاه است، گفت: گاهی نفوذ در شکل 
های گوناگون و به صورت پیچیده و خاص است و حوزه 
انقلابی باید این کلیدواژه نفوذ را به دقت بررسی کند و از 

آن شناخت داشته باشد.
وی هم چنین توجه به تشیع ناب، تقریب و تعاون با امت 
اسلامی، همگامی با جریان مقاومت در جهان اسلام، پرهیز 
از اشرافی گری و تجمل گرایی، استکبار ستیزی، مقابله با 
سکولاریسیم سنتی و مدرن را از دیگر شاخصه های حوزه 

انقلابی دانست.
وی ادامه داد: اگر خدای ناکرده تجمل گرایی در حوزه و 
یا جامعه اصل و ارزش شود این در تضاد با انقلاب اسلامی 

است و حوزه انقلابی از این امر پرهیز دارد.
اعرافی با بیان این که استکبارستیزی در ذات حوزه 
انقلابی است، گفت: برخی با منطق های لیبرالیستی در 

کشور و یا حوزه های علمیه، این روحیه استکبارستیزی 
را از ما نگیرند.

وی گفت: حوزه انقلابی خردورز، عاقل، حکیم و دارای 
شور انقلابی و انگیزه حماسی است و ما نیز با تاسی به 
اندیشیه امام و رهبری، شهدای حوزه و روحانیت و بهره 
گیری از فرامین مرجعیت و اقتدا به رهبر فرزانه انقلاب، 
تلاش می کنیم تا اندیشه انقلاب و حوزه انقلابی در نظام 

های گوناگون برنامه های حوزه تجلی پیدا کند.
اعرافی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: انقلابی 
بودن در ذات و جزو هویت حوزه های ما می باشد و وصله 
ای نیست که کسی بخواهد بر پیشانی پرافتخار حوزه ها 
مقدس علمیه بچسباند و تا زمانی که دشمنان بشریت و 
ارزش های اسلامی وجود دارد و جهان در دست تمدن 
های منحرف غربی است انقلابی بودن در جای خود ثابت 

است.
وی خاطرنشان کرد: امروز که حوزه های علمیه داعیه 
پایه ریزی یک تمدن نوین در برابر تمدن غربی است، 
حوزه، انقلابی بوده و باید باشد و این آتشفشان انقلاب یک 

روز نباید از این حوزه های ما بیرون برود و خاموش شود.
انقلابی یک نهاد علمی، سرآمد،  اعرافی گفت: حوزه 
ایمانی و آرمانی است که از شاخصه هایی مانند رویکرد 
تمدنی داشتن برخوردار باشد و هر فکری که اسلام را پایین 

تر از یک منظومه تمدن ساز بداند، انقلابی نیست.
وی ادامه داد: رویکرد تمدنی باید در حوزه های علمیه 

احیا، بازسازی و ارتقا یابد.

آیت الله نوری همدانی: 

حفظ حکومت اسلامی رسالت مهم حوزه انقلابی است

مدیر حوزه های علمیه:

 نفی تحجر و روشنفکری غلط از شاخصه های حوزه انقلابی است 

تولیت حرم حضرت معصومه)س(: 

اعتماد مردم جزو سرمایه های اصلی نظام است 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: صداقت و صراحت ٢ وظیفه 

ذاتی رسانه هاست و اصحاب رسانه باید از این ٢ 
آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه در دیدار اعضای سازمان بسیج رسانه 
کشور در سالن محراب حرم مطهر حضرت معصومه)س(، با بیان این توجه نداشتن به 
این ٢ عنصر منجربه بروز سه آسیب می شود تصریح کرد: در این صورت مشروعیت 
و مقبولیت مردمی با تهدید روبرو می شود، زشتی ها و خصلت های بد، ظهور و بروز 

می یابد و روند توسعه جامعه را کُند و یا متوقف می کند. 
امام جمعه موقت قم با اشاره به این که اعتماد مردم جزو سرمایه های اصلی نظام 
و رسانه هاست، خاطرنشان کرد: با توجه به این امر، پایه های حکومت و نظام تثبیت 

می شود و اخلاقیت و معنویت در جامعه گسترش می یابد.
سعیدی از رسانه ها به عنوان سرمایه های بسیار ارزشمند و پربها نام برد و گفت: 
دشمنان همیشه به دنبال این سرمایه سنگین هستند تا هدف های پلید خود را تامین 

کنند و سلطه گران همیشه به دنبال رسانه بوده اند. 
وی با اشاره به سانسورهای خبری در رسانه های غربی تاکید کرد: حرکتی مانند 
اربعین حسینی)ع( در یک کشور جنگ زده مانند عراق با حضور حدود ٢٠ میلیون 
تن در امنیت انجام می شود و چنین پدیده شگفت انگیزی در رسانه های غربی 

بازتاب ندارد.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: یکی از آسیب ها، بحث 

برجسته کردن مسائل فردی در کنار مسائل اصولی نظام است. 
وی هم چنین اظهار کرد: در بیان حقایق و مسائل و مطالب، انصاف شرط اصلی 

است و رعایت مصالح کشور نیز انجام شود.
سعیدی اضافه کرد: بحث رسانه از جمله شغل هایی است که افراد نه به صورت 

تصادفی و نه برای امرار معاش، بلکه برای ضرورت باید وارد این عرصه شده باشند.
وی در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به ویژگی های شهر مقدس قم گفت: قم 
به برکت عنایت های اهل بیت)ع( مصونیت بخش است، شهر عش آل محمد)ص( 
و حرم اهل بیت)ع( است و در درون این حرم، حرم خاص دیگری یعنی مرقد مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س( قرار دارد که قداست خاصی به این شهر بخشیده است و 

به مسئولان استان نیز می گوییم که با این نگاه برای قم کار کنید. 

همایش حوزه انقلابی و رسالت های آن در قم برگزار شد

لزوم پاسخ گویی حوزه های علمیه 
به نیازهای نظام 

همایش حوزه انقلابی و رسالت های آن، روز پنجشنبه در مصلای قدس شهر 
مقدس قم برگزار و در آن بر اهمیت پاسخ گویی حوزه های علمیه به نیازهای نظام 

اسلامی تاکید شد. 
به گزارش ایرنا، قائم مقام موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( در این 
همایش گفت: حوزه انقلابی باید شرایط و نیازهای روز نظام اسلامی را شناخته و برای 

پاسخ گویی به آسیب های تهدید کننده جامعه، طرح و برنامه عملیاتی داشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین محمود رجبی با تاکید بر حفظ روحیه انقلابی در حوزه 
ها، افزود: متولیان حوزه های علمیه در کنار مباحث آموزشی و تربیتی باید برای 

انقلابی ماندن محیط های حوزوی تلاش کنند.
وی ادامه داد: حوزه های علمیه باید فرهنگ انقلابی را در میان مردم ایران و تمام 
آزادی خواهان جهان گسترش داده و به رشد و بلوغ برسانند تا از این راه زمینه 

پیدایش تمدن نوین اسلامی در عصر حاضر فراهم شود.
وی بیان کرد: از رسالت های مهم حوزه انقلابی، موضع گیری حکیمانه در برابر 
مسئولان نظام و ارزیابی عملکرد ایشان در چارچوب ارزش های انقلاب اسلامی است.

هم چنین حجت الاسلام والمسلمین علی اصغر شکروی دبیر این همایش در 
تبیین ماهیت حوزه انقلابی گفت: در حوزه انقلابی عمل به فرمایش های رهبر معظم 
انقلاب در اولویت قرار دارد و حوزویان روحیه انقلابی خود را برای دفاع از ارزش ها و 

دستاوردهای انقلاب اسلامی روز به روز تقویت می کنند.
وی بیان کرد: حوزه انقلابی در معادلات اجتماعی و سیاسی کشور تاثیرگذار است و 

نسبت به تحولات منطقه و جهان واکنش نشان می دهد.
وی ادامه داد: حوزه انقلابی با هشدار نسبت به خطر نفوذ اجازه نمی دهد افرادی 
بر خلاف مصلحت نظام شعار جدایی دین از سیاست را سر دهند و حوزه را از انقلاب 

جدا کنند.
شکروی گفت: در شرایط کنونی جهان اسلام لازم است نیروهای ارزشی در حوزه ها 

بیش از پیش در زیر پرچم ولایت فقیه با یکدیگر همراه و متحد باشند. 

هجدهمین همایش کتاب سال حوزه در قم 
برگزار شد 

هجدهمین همایش کتاب سال حوزه، روز پنجشنبه با سخنرانی آیات ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید و علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور و تجلیل از 
شخصیت های علمی آیات صافی گلپایگانی و مرحوم موسوی اردبیلی در مدرسه 

علمیه امام کاظم)ع( قم برگزار شد. 
به گزارش ایرنا، دبیر هجدهمین همایش کتاب سال حوزه در این همایش گفت: 
875 اثر به دبیرخانه همایش رسیده است که از این تعداد 738 اثر کتاب و 137 اثر 

پایان نامه سطح چهار است.
حجت الاسلام والمسلمین مهدی حقی با بیان این که آثار رسیده به دبیرخانه 
همایش یک هزار و 134 جلد است، اضافه کرد: ٢8 درصد این آثار معادل ٢4٢ اثر به 

مرحله داوری نهایی راه یافته است.
وی اضافه کرد: آثار راه یافته به مرحله داوری بیش از 6٠٠ داوری را به خود 
اختصاص داده و در پایان داوری ها، 36 اثر، نامزد آثار برتر شناخته شد و در اختیار 

شورای علمی قرار گرفت.
وی اضافه کرد: از میان 875 اثر مکتوب رسیده به دبیرخانه همایش، 1٠ اثر 

برگزیده، 9 اثر شایسته تقدیر و 19 اثر شایسته تحسین شناخته شد.
حقی بیان کرد: آثار رسیده به دبیرخانه از نظر کمی نسبت به سال گذشته 6 درصد 

کاهش یافته است، ولی از نظر کیفی رشد قابل توجهی دارد.
وی افزود: مجموعه آثار رسیده در 16 گروه علمی تقسیم بندی شده است که 
تحلیل محتوایی آثار موجود در 11 گروه، همزمان با برگزاری همایش در ویژه نامه 

منتشر می شود.
به گفته وی، 51 اثر رسیده به دبیرخانه همایش از سوی بانوان پژوهشگر حوزه 

های علمیه بوده است.
حقی با بیان این که 137 اثر رسیده به دبیرخانه هجدهمین کتاب سال حوزه 
مربوط به پایان نامه های سطح چهار حوزوی است، گفت: سالانه یک هزار اثر علمی 
در حوزه تالیف می شود که بسیاری از آن ها پاسخ گوی نیازهای جامعه، نظام و 

مردم است. 
وی بیان کرد: بی توجهی به نیازهای واقعی و دارای اولویت، ضعف علمی و روشی، 
نوآوری و ارائه نظریه، کم توجهی به امور نگارشی، ویرایشی و جاذبه های بصری مهم 

ترین دلایل ناکامی 7٢ درصد آثاری است که به مرحله داوری نهایی نرسیدند.
وی افزود: آثار فاخر در بعضی دانش ها از جمله فقه و اصول کاهش یافته به طوری 
که حتی یک اثر هم در این رشته موفق به دریافت نشان برتر همایش نشد و این 

مساله جای تامل و تاسف دارد.
دبیر هجدهمین همایش کتاب سال حوزه گفت: زبان های خارجی حتی عربی که 
زبان علم دین است در آثار مکتوب حوزه حال و روز خوشی ندارد و از میان 4٢ اثر 
ترجمه رسیده به دبیرخانه همایش فقط 6 اثر در ارزیابی اولیه مورد توجه داوران قرار 

گرفت که این مساله نیاز به حرکت پرشتاب در عرصه ترجمه دارد.
وی بیان کرد: در 18 دوره همایش کتاب سال حوزه، بیش از 11 هزار اثر به 
دبیرخانه این همایش رسیده که بر روی بیش از پنج هزار اثر ارزیابی تفصیلی صورت 

گرفته و 66٠ اثر به جامعه علمی معرفی شده است.
حقی ادامه داد: تالیف کتاب های حوزه روز به روز به نیازهای جامعه نزدیک تر 
می شود و همایش کتاب سال حوزه نیز با نمایان کردن فرصت های قوت و ضعف، 

محققان و نویسندگان را بیشتر به سمت شرایط و فضای مطلوب سوق می دهد.
در این همایش از شخصیت های ویژه علمی آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی و 
مرحوم آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید به پاس خدماتی که 
در عرصه پژوهش و تالیف آثار گرانسنگ که در طول عمر بابرکت خود داشتند، تجلیل 
شد؛ آثار این ٢ شخصیت در حاشیه همایش به نمایش گذاشته شد و خدمات آن ها 

در قالب ویژه نامه ای در اختیار مخاطبان قرار گرفت.
هم چنین در این همایش، از سه اثر قابل توجه از آثار معاونت پژوهش حوزه های 
علمیه با عنوان اولویت های پژوهشی فقه سیاسی و اولویت های پژوهشی دانش اصول 
فقه در قالب ٢ کتاب و کتاب »فرهنگ واژگان پژوهش« در راستای استانداردسازی 

فضای پژوهش رونمایی شد.
نمایندگان بیوت مراجع عظام تقلید، استادان سطح عالی حوزه، پژوهشگران، 
نویسندگان، مدیران و سردبیران نشریات حوزه، مدیران مراکز و مدارس مختلف 

حوزوی و پژوهشگاه ها و مراکز علمی حوزه در این همایش حضور داشتند.






